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یادداشت

گزارش

سیاست

یلدا طلیعه 
زمستان است

حضور رییس بسیج رسانه خراسان 
رضوی در تحریریه صبح امروز

تشویق خبرنگاران به 
مشارکت در جشنواره ابوذر

عضو کمیسیون انرژی مجلس:
حمله سایبری به 
پمپ بنزین ها با » 

نفوذ « انجام شد

هنگامه طاهری:  یلدا همیشه طعم عشق می دهد،طعم 
دور همی های فامیلی و هیجانهای سرخ از دیدارهای دسته 

جمعی .
یلدا ریز می نشیند روی سفره، نگین های قرمز می شود 
روی انار و شور و شیرین می شود در آجیل و شیرینی . یلدا 
خاطره سبز از سرخی هندوانه است که قاچ های دلش لم 
می دهد توی دیس تا با خنکای خود جگر سوزی زمستان 
را از جان ما بســتاند. یلدا شاعرانگی حافظ است از شاخه 
نبات که برای ما تفعل های عاشقانه می شود ما مفتخریم 

به دلبرانگی یلدا در عصر دل مردگی ، در عصر...

رییس بســیج رسانه خراســان رضوی با حضور در جمع 
اعضای تحریریه روزنامه صبح امروز جوانب جشنواره ابوذر 
را تشریح کرد. مهدی شاد ضمن تشویق خبرنگاران برای 
مشارکت در این جشــنواره از تلاش تیم اجرایی تشکر و 
اظهار کرد:تلاش مان این اســت که در جشنواره امسال 
نسبت به سال قبل از نظر کمی و کیفی حرکت رو به جلو 
داشــته باشیم . شاد خاطر نشان کرد:هدفمان از برگزاری 
جشنواره معطوف کردن توجه ها به یک نقطه کانونی است.

او بیان داشت: همبستگی تحریریه صبح امروز با کار جمعی 
بسیار ارزشمند است و با اینکه عده ای ...

وقتی سرمایه گذار می بیند به زیرساخت سوخت حمله می کنند 
از سرمایه گذاری پشیمان می شود. از لحاظ گردشگری هم کشور 
دچار می شود. عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به حمله سایبری به پمپ بنزین ها گفت: آنچه که باعث 
اخلال در جایگاه های سوخت شد کاملا عامدانه و برای اخلال در 
حمل و نقل کشور و با هدف بر هم زدن آرامش مردم انجام شد. 
هادی بیگی نژاد با بیان این مطلب به خبرنگار عصر ایران افزود: 
ضربه اقتصادی اینگونه اتفاقات برای کشور بسیار زیاد است. وقتی 

سرمایه گذار خارجی می خواهد کار اقتصادی...
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اتفاق مثبت در اطلاع رسانی حادثه پمپ بنزین ها ؛

 تمرین جلوگیری از خشم افکارعمومی
2

معضل رفع  برای  مشخصی  راهکار  هیچ  مسئولان 
ندارند؛ صنایع  گاز  و  برق  قطع   

ناترازی انرژی، تهدیدی جدی 
برای معیشت قشر کارگر 

بررسی وضعیت بازار شب یلدا؛

گرانی ، بساط یلدا را جمع کرد
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اتفاق مثبت در اطلاع رسانی حادثه پمپ بنزین ها ؛

 تمرین جلوگیری از خشم افکارعمومی

 رضا غبیشــاوی :  بعد از توقف کار 
برخی پمپ بنزین ها؛  در زمینه اطلاع 
رســانی چند اتفاق مثبت رخ داد که 

قابل توجه است.
نخست اینکه مسوولان تلاش نکردند 
اصــل حادثه را تکذیــب کنند. توقف 
کار برخــی پمپ بنزین ها در تهران و 
سایر شهرهای ایران یک واقعیت عینی 
و ملموس بود. پنهان ســازی یا تلاش 
برای کم رنگ کردن آن نیز بی فایده و 

رسوا کننده است. 
اینکه مسوولین و برخی رسانه ها تلاش 
نکردنــد این واقعیت را انکار یا تکذیب 
کنند یــا آن را کم اهمیت جلوه دهند 

رخداد مثبتی است. 
در مقابــل، هم مقامات بعــد از اعلام 
عمومی توقف کار برخی پمپ بنزین ها، 
واکنش مناسب نشان دادند و با صدور 
اطلاعیه و مصاحبه، واقعیت اختلال را 
قبول کردند و توضیح دادند؛ هم رسانه 
هایی چون صداوسیما به صورت فوری 
و مشــروح واکنش متناسب داشتند. 
واکنش صداوسیما در قالب شبکه خبر، 
هم وزن با حادثه بود. شبکه خبر برنامه 
های عادی خــود را قطع و در بخش 
خبری مســتمر، جدیدترین خبرها را 
پخش کرد. در خبر ســاعت 14 نیز ، 
حادثــه پمپ بنزین ها،  خبر اول بود و 
به صورت مشروح به آن پرداخته شد. 
خبرنگاران صداوسیما هم از شهرهای 
مختلف قطع سیستم پمپ بنزین ها را 

تایید کردند.
علاوه بر این، مســوولان، عامل واقعی 
اختــلال یعنی حمله ســایبری را هم 
اعلام کردنــد و به دنبال پنهان کردن 

این موضوع نبودند.
 البته اگر مســوولان دلیل را هم اعلام 
نمی کردند رســانه ها و منابع خارجی 
همزمان آن را می گفتند و در نتیجه، 
مسوولان ایرانی باید سکوت یا مخفی 
کاری می کردند که هر دو به ضرر آنها 
و کشور تمام می شــد. در نهایت هم 
مردم دلیل موضــوع را از طریق منابع 
خارجی دریافــت می کردند و متوجه 

ماجرا می شدند. 
ضمن اینکه وقتی مــردم دلیل اصلی 

این اتفاق را از مسوولان و منابع داخلی 
دریافت کنند هم از آســیب بیشتر به 
مرجعیت اطلاع رسانی داخلی کاسته 
می شــود هم نگاه ها به سمت داخل 
خواهد بود. به جای اینکه برای دریافت 
جزئیات و اطلاعات مهم درباره حادثه 
داخلــی، در منابع خارجی جســتجو 

کنند. 
البته قبــل از داخل، در منابع خارجی 

حمله سایبری به عنوان دلیل اختلال 
پمــپ بنزین هــا اعلام شــد و جایی 
 برای تکذیــب این واقعیــت باقی ن

می ماند.
اتفاق مثبت سوم این بود که مسوولان 
و ســازمان های مسوول تلاش نکردند 
جلوی اطلاع رسانی درباره اصل حادثه 
و دلیل واقعی آن را بگیرند. البته اگر هم 
دست به این کار می زدند اصل واقعیت 
ها تغییر نمی کرد بلکه اعتبار و اعتماد 
آنها نزد افکار عمومی آسیب بیشتری 
می دید و خشــم افکارعمومی از عدم 
اطلاع رسانی شکل می گرفت ) همان 
طور کــه در ماجــرای افزایش قیمت 
بنزیــن در آبــان ۹۸ رخ داد و حوادث 

ناگواری را به دنبال داشت(.
نکته این که  در چارچوب پذیرش اصل 
حادثه و بیان دلیــل واقعی به عنوان 
دو خبر منفی، ســازمان های مسوول 
توانستند خبرهای مثبت این رویداد را 
هم برای مخاطبان خود عرضه کنند. از 
جمله این خبرها بازگشت پمپ بنزین 
ها بــه چرخه فروش بنزیــن البته به 
صورت دستی و نه سیستمی اما فروش 

بنزین ازسرگرفته شد و توقف، ساعت 
های زیادی طول نکشید. 

ایــن اتفاقــات مثبت یعنــی پذیرش 
اصل حادثه، اعــلام دلیل واقعی آن و 
خودداری از ایجاد مانع در برابر اطلاع 
رســانی صحیح، تمرین مناسبی برای 
مسوولان و سازمان های مسوول است 
که در حوادث مشابه، بحران جدیدتر و 
بدتر یعنی بحران اطلاع رسانی را اضافه 
نکنند و موجب خشــم و عصبانیت و 

توهین به افکار عمومی نشوند.
آنچه به عنــوان اتفاقات مثبت اطلاع 
رسانی حادثه بنزینی ذکر شد بدیهیات 
و الفبای این حوزه اســت که متاسفانه 
مورد توجه قرار نمی گیرد و اســباب 
مشــکلات بزرگتر بعدی را فراهم می 

کند.
با این حال در داســتان حادثه بنزینی 
این انتقاد وجود دارد. وقتی مسوولین 
زودتر از رســانه ها متوجه این اختلال 
در کار پمــپ بنزیــن ها شــدند چرا 
قبل از اینکه رســانه ها به آن بپردازند 
 خود ایــن موضوع را اعــلام عمومی 

نکردند؟
اگر روابط عمومی سازمان های مسوول 
قبل از رسانه ها اطلاع رسانی صحیح و 
دقیق می کردند قطعا امتیاز بیشتری از 
اعتبار و اعتماد افکار عمومی کسب می 
کردند. این فرصت بزرگ و مهمی بود 
که سازمان های مسوول در این حوزه 

از دست دادند.

 این تمرین مناسبی برای مسوولان و سازمان های مسوول است 
که در حوادث مشابه، بحران جدیدتر و بدتر یعنی بحران اطلاع 

رسانی را اضافه نکنند و موجب خشم و عصبانیت و توهین به افکار 
عمومی نشوند

,,

فعال سیاسی اصولگرا: 
4 مجموعه اصولگرا دنبال ورود مستقل به انتخابات هستند

فعال سیاســی اصولگرا گفت: خیلی از 
مردم به سوابق گروه های سیاسی نگاه 
می کنند و در این دوره می خواهند به 
لیست های متفاوتی از جریان اصولگرا 

رأی بدهند.
 4 مجموعــه در جریــان اصولگرایی 
برنامه ریزی منســجمی بــرای فتح 
کرســی های مجلس دارند و آنقدر به 
قدرت تشــکیلاتی و پایگاه اجتماعی 
شــان مطمئن هســتند کــه از ورود 
 مســتقل به عرصه انتخابات ســخن 

می گویند.
هدایت الله خادمی در گفت وگو با نامه 
نیوز دربــاره وضعیت آرایش انتخاباتی 
مجموعه های اصولگرا گفت: هر چند 
اصولگرایان شاید تا آخرین لحظه برای 
ائتلاف تلاش، رایزنی و چانه زنی کنند 
اما اگر اصــلاح طلبان تأیید صلاحیت 
نشــوند و کاندیدایــی از آن جریان در 

عرصه انتخابات نباشد، احتمال ائتلاف 
مجموعه های اصولگرا ضعیف است.

وی بــا بیان اینکه هر کــدام از این 4 
مجموعه اصولگرا برای گرفتن ســهم 

بیشتری از کرسی های مجلس تلاش 
می کنند، افــزود: با توجه به آنکه این 
مجموعه ها عملکرد خوبی از خود نشان 
ندادنــد و مردم از وضعیت موجود گله 

دارند؛ کسانی که به لیست این گروه ها 
در انتخابات گذشته رأی دادند پشیمان 

هستند.
فعال سیاسی اصولگرا یادآور شد: برخی 
اصولگرایان در فکر ارائه فهرست های 
جدید هســتند چون می خواهند به 
تکلیف شان عمل کنند. خیلی از مردم 
به ســوابق گروه های سیاسی نگاه می 
کننــد و در این دوره مــی خواهند به 
لیست های متفاوتی از جریان اصولگرا 

رأی بدهند.
وی بــا اشــاره به عملکــرد نامطلوب 
مجلس یازدهم ادامه داد: نفع کشــور 
در این اســت که گروه هــای اصولگرا 
باید به طرف معرفی نامزدهای توانمند، 
پاکدست، قدر و شایسته بروند تا جایگاه 
شان را نزد مردم حفظ کنند و در عرصه 
سیاسی کشور بمانند وگرنه مردم آنها را 

کنار خواهند گذاشت.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:
حمله سایبری به پمپ بنزین ها با » 

نفوذ « انجام شد
وقتی ســرمایه گذار می بیند 
حمله  زیرساخت سوخت  به 
می کنند از ســرمایه گذاری 
پشیمان می شــود. از لحاظ 
گردشــگری هم کشور دچار 

می شود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس 

شورای اسلامی با اشاره به حمله سایبری به پمپ بنزین ها گفت: آنچه که 
باعث اخلال در جایگاه های سوخت شد کاملا عامدانه و برای اخلال در 

حمل و نقل کشور و با هدف بر هم زدن آرامش مردم انجام شد.
هادی بیگی نژاد با بیان این مطلب به خبرنگار عصر ایران افزود: ضربه 
اقتصادی اینگونه اتفاقات برای کشور بسیار زیاد است. وقتی سرمایه گذار 
خارجی می خواهد کار اقتصادی در کشور ما انجام دهد یا گردشگری 
می خواهد به کشور سفری ما داشته باشد مهمترین مسئله برایش وجود 

آرامش و امنیت است.
وی گفت: وقتی سرمایه گذار می بیند که به زیرساخت سوخت اینجا 
حمله می کنند از سرمایه گذاری پشیمان می شود. از لحاظ گردشگری 
هم کشور دچار مشکل می شود. این حملات برای ایجاد ناامنی روانی 
در مردم اســت، برای این است که مردم نتوانند  کارهای روزمره شان 

را انجام دهند.
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه از پروژه 
نفوذ در کشور مطمئن هستیم،گفت: وقتی چند نفر در تیم مذاکره کننده 
هسته ای ما جاسوس از آب درمی آیند پس باید انتظار چنین اتفاقاتی 
را نیز داشته باشیم. روی پیشانی جاسوس ننوشته اند که جاسوس است.
اصولا جاسوسان کارشان را حرفه ای انجام می دهند که شناسایی نشوند.

وی تاکید کرد: ایران یک کشور مستقل بزرگ با قومیت های مختلف و 
با وسعت و تنوع جمعیتی و اقلیمی است و ممکن است افراد مختلفی در 
همه جا پیدا شوند. نفوذ برای الان نیست و غربی ها از قدیم الایام در این 
کشور نفوذی داشته اند و بعد از انقلاب هم این نفوذی ها غیب نشده اند 

و قطعا کار می کنند و به فراخور آن لو می روند.
بیگی نژاد تاکید کرد: نفوذی ها حالا حالاها هستند ممکن است هر چه 
جلوتر برویم نفوذی ها بیشتر هم شوند و فرآیند کاری آنها نیز تغییر کند .

وی بیان کرد: ممکن است از صد عملیات خرابکاری که آنها انجام می 
دهند دو عملیات هم از دست دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی ما در برود. 
ما نمی توانیم به دستگاه های امنیتی ایراد بگیریم چرا که آنها کارشان را 
به خوبی انجام می دهند. در واقع تیم اطلاعاتی امنیتی ما قوی است اما 

هجمه نفوذ سنگین است.

در گفت وگوی تلفنی روسای جمهور ایران و پاکستان مطرح شد
ضرورت تلاش بیشتر پاکستان 

برای ارتقای امنیت مرزها
رئیس جمهور با اشــاره بــه تداوم جنایات و نسل کشــی رژیم 
صهیونیســتی علیه مردم مظلــوم و مقتدر غــزه و ناکارآمدی 
سازمان های بین المللی برای توقف این جنایات، بر اهمیت اقدام 
هماهنگ کشورهای اسلامی در راستای اعمال فشار به این رژیم 

برای توقف ماشین کشتار و جنایت در غزه تاکید کرد.
به گزارش ایســنا، ســید ابراهیم رئیســی بعد از ظهر امروز - 
چهارشنبه - در گفت وگوی تلفنی با عارف رحمان علوی رئیس 
جمهوری اسلامی پاکستان با اشاره به تداوم جنایات و نسل کشی 
رژیم صهیونیستی علیه مردم مظلوم و مقتدر غزه و ناکارآمدی 
سازمان های بین المللی برای توقف این جنایات، بر اهمیت اقدام 
هماهنگ کشورهای اسلامی برای اعمال فشار به این رژیم برای 

توقف ماشین کشتار و جنایت در غزه تاکید کرد.
وی همچنین بر ضرورت تلاش بیشــتر پاکســتان برای ارتقای 
امنیت مرزها تاکید کرد و ضمن اشاره به ظرفیت های فراوان دو 
کشور برای گسترش همکاری ها به ویژه در عرصه های انرژی ابراز 
امیدواری کرد که مقامات دوکشور با جدیت بیشتر برای بالفعل 

کردن این ظرفیت ها بکوشند.
عارف رحمان علوی رئیس جمهور پاکستان نیز در این گفت وگوی 
تلفنی ضمن اشاره به جایگاه رهبری جمهوری اسلامی ایران در 
زمینه حمایت و دفاع از حقوق مردم مظلوم فلسطین، با قدردانی 
از تلاش های کشورمان در این موضوع تصریح کرد: تلاش و اقدام 
هماهنگ و مشترک کشورهای اسلامی می تواند فشار مضاعفی بر 

صهیونیست ها در راستای توقف جنایات آنها در غزه ایجاد کند.
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رؤسای موساد و سیا در قطر به دنبال راهی برای توافق جدید درباره تبادل اسرا هستند

تل آویو در تکاپوی مذاکره مجدد

حسین فاطمی : بــا ورود به سومین 
مــاه از جنگ غزه، بنیامیــن نتانیاهو، 
تاکنون  رژیم صهیونیستی  نخست وزیر 
نتوانسته به دو هدف ادعایی خود یعنی 
»نابودی حماس« و نیز »آزادی اسرای 
صهیونیست« دست یابد. این نکته عملًا 
شــکافی را در بدنه کابینه جنگ ایجاد 
کرده؛ در یک سو بنی گانتس و دیوید 
بارنیا قرار دارند که به دنبال ازسرگیری 
مذاکره برای تبادل اســرا هستند و در 
ســوی دیگر بنیامیــن نتانیاهو و یوآو 
گالانــت که مخالف مذاکــره مجدد با 
حماس هستند. با این حال منابع خبری 
یکشنبه شــب گزارش دادند، مقامات 
رژیم صهیونیستی در تلاش هستند با 
دادن امتیازاتی به توافق جدیدی برای 

مبادله اسرا دست پیدا کنند.
به گزارش ایرنا به نقل از خبرگزاری سما 
فلسطین، سازمان رادیو و تلویزیون رژیم 
صهیونیستی گزارش داد، این رژیم در 
حال بررســی آزادی اسرای فلسطینی 
محکوم به قتل صهیونیست ها در توافق 
بعدی مبادله اسراســت. تارنمای واللا 
رژیم صهیونیســتی نیز بــه نقل از دو 
منبع آگاه گزارش داد که دیوید بارنیا، 
رئیس موساد و سرلشکر نیتسان آلون، 
مسئول پرونده اسرای صهیونیستی این 
هفته برای بحث در مورد توافق جدید 
آزادی اسرا با نخست وزیر قطر در یکی 
از کشورهای اروپایی دیدار خواهند کرد.

از ســوی دیگر خبرگــزاری رویترز به 
نقل از یک مقام امنیتی مصری مدعی 
شد، رژیم صهیونیستی و حماس آماده 
آتش بس هستند و اختلافات باقیمانده 
بر سر جزئیات است. این در حالی است 
که رســانه های صهیونیستی پیش تر 
گزارش داده بودنــد، در کابینه جنگ 
رژیم صهیونیستی بر سر توافق جدید 
برای تبادل اســرا اختــلاف نظر وجود 

دارد.
رؤسای موساد و سیا با مقام قطری دیدار 

کردند
پیرو این گمانه زنی ها بود که رسانه های 
رژیم صهیونیستی روز دوشنبه از دیدار 
»دیوید بارنیا« رئیس سازمان جاسوسی 

این رژیــم موســوم به »موســاد« و 
»ویلیام برنز« رئیس سازمان جاسوسی 
امریکا موسوم به »سیا« با »محمد بن 
عبدالرحمان آل ثانی« نخست وزیر قطر 
خبر دادند. به گزارش شبکه المیادین، 
اعلام  صهیونیستی  رژیم  رســانه های 
کردند، دیدار رؤســای موساد و سیا با 
نخســت وزیر قطر ظهر روز دوشنبه در 
یکــی از پایتخت هــای اروپایی برگزار 
شده است. در همین حال منابع خبری 
یکشنبه شــب گزارش دادند، مقامات 
رژیم صهیونیستی در تلاش هستند، با 
دادن امتیازاتی به توافق جدیدی برای 
مبادله اســرا دست پیدا کنند. سازمان 
رادیو و تلویزیون رژیم صهیونیســتی 
یکشنبه شب گزارش داده بود، این رژیم 
در حال بررسی آزادی اسرای فلسطینی 
محکوم به قتل صهیونیست ها در توافق 

بعدی مبادله اسراست.
رژیم صهیونیســتی که با هدف از بین 
بردن گروه های مقاومت فلســطین از 
جمله حماس و آزادی اســرای خود به 
غزه لشکرکشی کرده بود، بعد از هفته ها 
جنایــت در این منطقه به اهداف خود 
نرســید و به مذاکره بــا مقاومت روی 
آورد. زیاده خواهــی تل آویو در برنامه 
تبادل اســرا موجب شکست مذاکرات 
و در نهایت از ســرگیری جنایات رژیم 
صهیونیستی در غزه شد. ارتش اشغالگر 
صهیونیستی صبح جمعه )دهم آذرماه( 
پس از پایان موعد آتش بس موقت در 
غزه، بمباران این باریکه را از سرگرفت و 

صدها فلسطینی را شهید کرد.
چراغ سبز تل آویو به مذاکره مجدد

رسانه عرب زبان رأی الیوم چاپ لندن 
با اشــاره به تمایل تل آویو برای مذاکره 
بــا حماس با میانجیگری قطر به دلیل 
تلفات سنگین ارتش رژیم صهیونیستی 
در جنگ غزه پرداخته است. به گزارش 
رأی الیــوم، ناظــران امور با اشــاره به 
دیدار رئیس دســتگاه جاسوسی رژیم 
صهیونیستی )موســاد( با »محمد بن 
عبدالرحمن آل ثانی« نخست وزیر قطر 
در یک کشــور اروپایی، از عقب نشینی 
تل آویو از شــروط قبلی خود مبنی بر 

اینکه اسیران فقط با زور و فشار نظامی 
بر حماس برمی گردنــد، خبر دادند و 
اینکه روند تحولات میدانی در غزه همه 
محاسبات را برهم زده و اوضاع را به نفع 
حماس و مقاومت در جنگ حاضر پیش 

برده است.
احتمال  رژیم صهیونیستی  رسانه های 
دادند، طــی روزهای آتــی، مذاکرات 
داغ میان حماس و تــل آویو از طریق 
میانجیگری قطر انجام شــود. به اذعان 
این رســانه ها، رژیم صهیونیســتی در 
نهایت به شــروط مقاومــت به علت 
فشارهای داخلی و بین المللی تن خواهد 
داد. به نوشته رأی الیوم، اینکه حماس 
در بیانیــه اخیر خود اعــلام کرده که 
مذاکره جدیدی مگر با توقف جنگ به 
شکل نهایی علیه ملت فلسطین در کار 
نخواهد بود و نتانیاهو مجدداً از مذاکرات 
محرمانه خبر داده، گواه این اســت که 
نتانیاهو دست به دامان قطر برای انجام 
مبادله اسیران در اسرع وقت شده است.

این در حالی اســت که منابع مصری 
آگاه از شــروع روند جدیــد مذاکرات 
مبادله اسیران که مراحل اولیه خود را 
می گذراند خبر داده و اعلام کردند که 
آغاز مذاکرات به مثابه تمایل تل آویو در 
این زمینه و به مثابه تحولی بزرگ است.

رأی الیــوم در ادامــه نوشــت: علت 
مذاکراتی کــه در نــروژ رخ می دهد، 
هلاکت ســه نظامی اسیر )توسط خود 
صهیونیســت ها( است که فشــار را بر 
نتانیاهو تشدید کرده است تا گام جدید 
بردارنــد. آیا توافق مبادله، حلقه نجات 
نتانیاهو است یا مقاومت دیدگاه دیگری 

دارد؟
گزینه های حماس برای تل آویو

در حالی کــه تلاش ها بــرای مذاکره 
مجدد از ســوی صهیونیست ها شدت 
گرفته اســت، یکی از رهبران جنبش 
حماس تأکید کرد، اشغالگران تنها سه 
گزینه دارند و قبل از آتش بس در غزه 
مذاکره وجود نخواهد داشت. به گزارش 
ایسنا، اسامه حمدان از رهبران جنبش 
حمــاس روز یکشــنبه در گفت وگو با 
المیادین با اشاره به اینکه خشم مردم 

در خیابان های اســرائیل به دلیل آزاد 
نشدن اســیران و کشته شدن سه نفر 
توســط نیروهای خــودی برانگیخته 
شــده، تأکید کــرد: »موضع ما محکم 
اســت، هیچ صحبتی از مذاکره قبل از 
توقف تجــاوز وجود ندارد. در حالی که 
مقاومت ماه هــا می تواند پایداری کند، 
اشغالگران گزینه های زیر را دارند: گزینه 
شــالیت یا گزینه سربازانی که با گلوله 
همرزمان شان کشته می شوند یا گزینه 

رون آراد.«
گلعاد شالیت، سرباز صهیونیست است 
که گردان های القســام، شاخه نظامی 
حماس در سال ۲۰۰۶ موفق شد او را 
به اســارت درآورد. اشغالگران در طول 
سال ها به رغم انجام بیش از یک حمله 
به نوار غزه نتوانستند او را پیدا کنند تا 
اینکه حماس در سال ۲۰11 موفق شد 
او را با بیش از هزار اســیر مبادله کند. 
اما در مورد رون آراد، او خلبانی اســت 
که پس از ســرنگونی هواپیمایش در 
ســال 1۹۸۶، ناپدید شد و اشغالگران 
نتوانســتند اطلاعات مهمی در مورد 

سرنوشت او به دست آورند.
حمدان همچنین با بیان اینکه اظهارات 
جیک ســالیوان، مشــاور امنیت ملی 
امریکا »نشــان می دهد کــه اختلاف 
اسرائیل و واشنگتن در شکل است و نه 
محتوا«، تأکید کرد: »این دو در حالی 
درگیر چنین اختلافاتی هســتند که 
جنگ ادامه دارد. با این حال امریکایی ها 
به گســترش نبرد آن طور که نتانیاهو 

علاقه دارد، تمایلی ندارند.«
این دو لایه البته هم پوشانی دارند ولی 
دادن تصویــر اخطارگرایانه از برآمدن 
دوباره ترامپ، مرز و مخرج مشــترک 
هــر دو اســت. و جالب آنکــه ترامپ، 
اخطار می دهد که نخبــگان حاکم را 
باید دگرگون کــرد و نخبه گان اخطار 
می دهند که بازگشت ترامپ، خطرناک 

است.
در این مارپیچ انتخاباتی و اخطارگرایی، 
سرنوشت سیاست و قدرت در این کشور 
در خور توجه است که خود اثراتی همه  

جانبه و جهانی دارد.

به هم ریختن ساختار و نظام دمکراتیک آمریکا
سوال مهم بازگشت ترامپ

سید محمدکاظم سجادپور: مجله معروف آتلانتیک که از سال 1۸57 
در آمریکا منتشر می شود و نسبتاً مجله ای فراجناحی در خط  بندی های 
رایج آن کشور قلمداد می شود، آخرین شماره خود را به بازگشت احتمالی 
ترامــپ به قدرت اختصاص داده و البته با دیدی نقادانه، با بهره گیری از 
نظرات، ۲4 نویسنده و پژوهشگر، جلوه های مختلف کار ترامپ را بررسی 
کرده و به تعبیر سردبیر چیره دست آن مجله، جفری گلدبرگ، قول هایی 
که ترامپ داده که در صورت برگزیده شدن در انتخابات ۲۰۲4 )14۰3 
شمسی( انجام خواهد داد، در یک کلمه خلاصه می شود: به هم ریختن 
ساختار و نظام دمکراتیک آمریکا. او تنها روزنامه نگار برجسته ای نیست که 

اخطارگرایانه، از دستیابی مجدد ترامپ به قدرت سخن می گوید. 
مارتین بارن که ســال ها سردبیری روزنامه واشنگتن پست را به عهده 
داشت، در کتاب جدیدالانتشار خود و با عنوان »برخورد قدرت«، خاطرات 
سال های متعدد روزنامه نگاری منجمله پوشش انتخابات ۲۰1۶ و ۲۰۲1 
مرور کرده و همنوا با جفری گلدبرگ، ترامپ و برآمدن مجدد او را تهدیدی 
وجودی برای نظام سیاسی ایالات متحده می داند. با توجه به این نگاه های 
اخطارگرایانه، بازگشت مجدد ترامپ به قدرت در انتخابات آینده آمریکا 

و فراتر پدیده ترامپ را چگونه می توان مورد تجزیه و تحلیل قرار داد؟
در پاسخ باید به »واقعیت ها«، »گفتمان های ترامپ« و »جمعیت های 
سیاسی« آمریکا پرداخت. این پردازش روشن می کند که نمی توان به 
ترامپ و پدیده ترامپ بی توجه بود و به پی آمدهای دسترسی مجدد او 
به کاخ سفید باید دقت داشت. صحنه سیاسی موجود در آمریکا، چندین 

واقعیت را به نمایش می گذارد. 
اول آنکه علیرغم داشتن ۹1 مورد اتهام، دونالد ترامپ، هنوز پیشتاز جبهه 

جمهوریخواهان اســت. توضیح 
آنکه ۹1 اتهام ترامپ بسیار متنوع 
و متعددند و برای او پرونده های 
حقوقی متعدد در چندین ایالت 

آمریکا باز شده است.
اما این اتهام ها و رســیدگی های 
قضائی، چیزی از محبوبیت  او در 

بین رأی دهندگان جمهوریخواه نکاسته است. گفتنی آنکه تلاش برای 
نامزد شــدن از حزب جمهوریخواه، در جریان بوده و افراد قابل توجهی 
برای رسیدن به این موقعیت تلاش می کنند و مناظرات و گردهمائی های 
حزبی فراوانی در جریان است. اما ترامپ در بین همه آن ها پیشتاز است.

واقعیت دوم در عکس برداری تحلیلی از صحنه سیاسی آمریکا نشانگر 
تداوم دو قطبی شدید در این جامعه است. این دو قطبی شدن، در ابعاد 
و مراحلی، حالت های افراطی و رادیکال پیدا کرده و ترامپ، اســتاد دو 
قطبی سازی، گسترده کردن دو قطبی ها و بهره برداری از دو قطبی های 

واقعی و مصنوعی است.
واقعیت ســوم، آســیب پذیری های کاندید طرف مقابل یعنی بایدن و 
دمکرات ها است. هرچند که اوضاع اقتصادی آمریکا بهبود یافته و تورم 
کاهش پیدا کرده اســت، محبوبیت بایــدن، رئیس جمهوری نه تنها 
بالا نرفته بلکه رو به نزول اســت و بزرگترین آسیب پذیری بایدن سن 
بالای او و نشان دادن ناتوانی های جسمانی متعدد در سه سال گذشته 
محسوب می شود. بعلاوه شرایط خاورمیانه و حمایت همه جانبه او از رژیم 
صهیونیستی و عمق جنایت های آن رژیم، به میزان رأی او آسیب رسانده 
است. در کنار این واقعیت ها، موقعیت ترامپ را نمی توان نادیده گرفت. او 
پیوسته با پایگاه اجتماعی خود در تماس بوده و با بهره برداری از رسانه های 

خاص، حرف ها و گفتمان های خود را به پیش می برد.
آنچه جلب توجه می کند قول های او برای دست کاری در سامانه سیاسی 
آمریکا، در صورت برگزیده شــدن است. این قول ها، منظومه گفتمان 
ترامپ را روشــن می کند که در آن کیش شخصیت و نگاه به خود به 

عنوان عنصر و موجودی ماورا قانون برجسته است.
بعلاوه در این منظومه گفتمانی که جنبه های ســلبی آن، بیشــتر از 
جنبه های ایجابی می باشد، ضدیت با تخصص و حرفه گری نظام دیوانی 
آمریکا، بسیار شاخص است. ترامپ با متخصصین و کارشناسان آمریکائی، 
اعم از دولتی و غیردولتی مخالف اســت. او راه های ســاده انگارانه و نه 
تخصص گرایانه  را می پسندد. او در عین حال می گوید از امکانات موجود 
اداری استفاده خواهد کرد و تعدادی از نظامیان آمریکائی که با او مخالف 

بودند را محاکمه خواهد کرد. 
در یک کلام گفتمان ترامپ تعلیق قانون اساســی آمریکا و محوریت 
بخشــی به شخص ریاست جمهوری است. در فضای سیاسی آمریکا و 
گفتمان های ترامپ، جهت های گوناگونی در حال شــکل گیری است. 
جهت جدی جهت تهاجمی ترامپ و دوستداران می باشد که به نخبگان 
و بخش هایی از نهادهای حاکمیت آمریکا می تازند و جهت دیگر، جهت 

دفاعی است که برخی از نخبگان سخت به آن مشغول اند.
در این جهت دفاعی دو لایه  قابل تشــخیص می باشد لایه اول، دفاع از 
بایدن و دمکرات های حاکم و کارنامه آنهاست و لایه دوم، دفاع از نهادها، 

قانون اساسی و کلیت نظام ایالات متحده می باشد.

ویژه

جی
خار

ست 
سیا

نصب موشک هایی  مجهز به هوش مصنوعی بر روی شناورهای سپاه
فرمانــده نیــروی دریایــی ســپاه گفت: 
موشــک هایی  با برد بــالا، مجهز به هوش 
مصنوعی و فرمان پذیری پس از شــلیک بر 
روی شناورهای سپاه نصب شد. به گزارش 
ایسنا به نقل از سپاه، دریادار پاسدار تنگسیری  
در آیین تودیع و معارفه فرماندهان منطقه 

دوم نیروی دریایی سپاه اظهار کرد: با طراحی 
شناورهای جدید با برد بالای شلیک موشک 
و مجهز به هوش مصنوعی، تحول و انقلابی 
در توان بازدارندگی نیروی دریایی سپاه ایجاد 
شده است. از جمله مهمترین ویژگی های 
این شناورها، داشتن سرعت بالاتر و توانمندی 

منحصربه فرد است. وی تصریح کرد: از دیگر 
ویژگی های این شناورها، نصب موشک  مجهز 
به هوش مصنوعی و فرمان پذیر بعد از شلیک 
است. ساخت این شناورها توسط متخصصین 
ایرانی نشان از عزم جدی فرزندان این کشور 

برای خودکفایی نظامی است. 
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توضیح سخنگوی دولت درباره 
افزایش وام ودیعه مسکن

سخنگوی دولت از افزایش دوبرابری وام ودیعه مسکن در تهران 
از 1۰۰ به ۲۰۰ میلیون تومان، در مراکز استان ها از 7۰ به 15۰ 
میلیون تومان و ســایر  شــهرها از 4۰ میلیون به 1۰۰ میلیون 

تومان خبر داد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، علی بهادری 
جهرمی سخنگوی دولت در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع 
خبرنگاران گفت: رئیس کل بانک مرکزی گزارشــی از آمارهای 
رشــد اقتصادی ارائه کردند که نشان از رشد اقتصادی در بخش 
های انرژی، نفت، و ســاختمان بود. رشد ساختمان در سه ماهه 

اول به 3 درصد رسیده است.
وی ادامه داد: وزیر راه و شهرســازی هم گزارشــی از توافقات با 
شــورای پول و اعتبار در راســتای حمایت از طرح نهضت ملی 
مســکن ارائه کرد، طبق مصوبه شــورای پول و اعتبار سود وام 
نوسازی مسکن روســتایی به 5 درصد کاهش یافت و توافقاتی 

برای پلکانی شدن اقساط وام انجام شده است.
بهادری جهرمی گفت: برای حمایت از اجاره بهای مســکن هم، 
وام ودیعه مســکن دو برابر شد، در تهران وامن ودیعه مسکن از 
1۰۰میلیون تومان به ۲۰۰ میلیون تومان افزایش یافت در سایر 
مراکز استان ها هم بیش از دو برابر شد. برای اولین بار وام ودیعه 
مسکن به روستاییان به میزان 4۰ میلیون تومان اختصاص خواهد 

یافت.
سخنگوی دولت افزود: با گذشت کمتر از ۲ ماه از ابلاغ سیاست 
های اقتصاد دریا محور در قابل 3۰ قرار داد، مبلغ 55 هزار میلیارد 
تومان قرار داد با بخش های خصوصی و عمومی برای توسعه دریا 

محور منعقد شده است.
وی با اشــاره به گزارش اخیر رئیس بانک مرکــزی از آمارهای 
شاخص رشــد اقتصادی در فصل دوم سال تابستان گفت:  این 
آمارها نشان از رشد اقتصادی قابل قبولی در حوزه نفت و انرژی 

ساختمان دارد که رشد ۶ ماهه اول به حدود سه درصد رسید.
بهادری جهرمی ســپس به گزارش وزیر راه و شهرسازی درباره 
توافق با شورای پول و اعتبار در جهت حمایت از طرح ملی نهضت 
مسکن و سرعت بخشی آن گریزی زد و گفت: با موافقت شورای 
پول و اعتبار وام بهسازی و نوسازی مسکن های روستایی با سود 
5 درصد پرداخت می شــود. همچنین قرار است برای حمایت از 
حوزه  اجاره بهای مسکن باز پرداخت اقساط هم در ماههای اولیه 

به صورت پلکانی اعمال تا بازپرداخت ها سهل تر شود.
وی درباره افزایش دوبرابری وام ودیعه مسکن گفت: در تهران از 
1۰۰ به ۲۰۰ میلیون تومان، در مراکز اســتان ها از 7۰ به 15۰ 
میلیون تومان و ســایر  شــهرها از 4۰ میلیون به 1۰۰ میلیون 
افزایش یافت. همچنین برای نخســتین بار وام ودیعه روســتاها 

سقف 4۰ میلیون در نظر گرفته شده است.   
سخنگوی دولت افزود: با استناد به گزارش وزیر راه و شهرسازی 
پس از گذشت کمتر از دو ماه از ابلاغ سیاست کلی دریا از سوی 
مقام معظم رهبری حــدود 3۰ قرارداد با مبلغ 55 هزار میلیارد 
تومان با بخش های خصوصی و  عمومی در جهت توســعه دریا 
محور در قالب قــرارداد یا تفاهم نامه منعقد شــد که در حوزه 
در بنادر و ســاخت شناورهای دریار و سایر تجهیزات در اقتصاد 

دریاست.
بهادری جهرمی اعلام کرد: دولت با پیشنهاد وزیر راه و شهرسازی 
برای امضای موافقت نامه کشتیرانی تجاری بین ایران و کشورهای 
امارات و  کنیا در راســتای توسعه حوزه راههای تجاری یا حمل 
نقل بین المللــی موافقت کرد که این از حوزههای مورد اولویت 
 دولت بوده تا از ظرفیت های جغرافیای کشــور بهتر اســتفاده 

کنیم.
وی درباره پیشنهاد وزارت دادگستری گفت: دولت با لوایح قضایی 
به منظور ایجاد موافقتنامه قضایی بین ایران و ونزوئلا و نیز با سه 

کشور دیگر موافقت کرد تا به مجلس ارسال شود.

پرداخت بدهی مالیاتی شرط دریافت تسهیلات بانکی
اعطای تســهیلات بانکی به اشخاص 
حقوقی و صاحبان مشــاغل، منوط به 

پرداخت بدهی مالیاتی شد.
به گــزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از یاشــگاه خبرنــگاران جوان، 
پیرو بخشــنامه های منتهی به شماره 
 13۹۹.   ۰۲.   11 مــورخ   ۹۹.   3۰71۸
موضوع ابلاغ »ضوابط اجرایی تبصره یک 
ماده )1۸۶( قانون مالیات های مستقیم«، 
با توافق بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران و سازمان امور مالیاتی کشور، ارقام 
مندرج در ضوابط یاد شده به روز رسانی 
شــد. بدین ترتیب مــاده )1( ضوابط 

یادشده به شرح زیر اصلاح می شود:
»ماده 1 - اعطای هرگونه تسهیلات ارزی و 
یا ریالی، توسط بانک ها و موسسات اعتباری 

غیربانکی که از این پس به اختصار موسسه 
اعتباری نامیده می شوند، به کلیه اشخاص 
حقوقــی و حقیقی )صاحبان مشــاغل( 
موضوع قانون مالیات های مستقیم، برای 
اشــخاص حقوقی از )۶5( درصد سقف 
نصاب معاملات متوسط موضوع ماده )3( 
قانون برگزاری مناقصات - مصوب سال 
13۸3 و بالاتر و برای اشخاص حقیقی از 
)35( درصد سقف نصاب مذکور و بالاتر، 
ظرف مدت یک سال شمسی )از ابتدای 
فروردین ماه تا پایان اسفند ماه(، مشمول 
مقررات تبصره یک مــاده )1۸۶( قانون 

مذکور می باشد.
تبصره  - معادل ریالی تسهیلات ارزی 
اعطایی بر اساس نرخ مندرج در قرارداد، 
مبنای تعیین شــمول یا عدم شمول 

تســهیلات مذکور به حکم تبصره یاد 
شده می باشد.«

بدین ترتیب و با استناد به مصوبه جلسه 
مورخ ۲1 .3 .14۰۲ هیأت محترم وزیران 
ابلاغــی طی نامه شــماره 5۰۰4۸ . ت 
۶117۹ هـ مورخ ۲4 .3 .14۰۲، اشخاص 
حقیقی )صاحبان مشاغل( که طی سال 
جاری، تسهیلات ارزی و یا ریالی کمتر 
از پنج میلیــارد و هفتاد و پنج میلیون 

)5، ۰75، ۰۰۰، ۰۰۰( ریال و اشخاص 
حقوقی که طی سال جاری، تسهیلات 
ارزی و یا ریالی کمتــر از نه میلیارد و 
چهارصد و بیســت و پنج میلیون )۹، 
4۲5، ۰۰۰، ۰۰۰( ریال دریافت نمایند، 
مشمول مقررات تبصره یک ماده )1۸۶( 

قانون مالیات های مستقیم نمی باشند.
با عنایت به مراتب یاد شده، ضمن ایفاد 
یک نســخه از اصلاحیه دستورالعمل 
مذکور به شــرح پیوست، خواهشمند 
است دستور فرمایند مراتب با لحاظ مفاد 
بخشنامه شــماره 14۹153          /۹۶ مورخ 
1۶          /5          /13۹۶ به تمامی واحد های ذیربط 
آن بانک          /مؤسسه اعتباری غیربانکی ابلاغ 
شده و بر حسن اجرای آن نظارت دقیق 

به عمل آید.    

بررسی وضعیت بازار شب یلدا؛

گرانی ، بساط یلدا را جمع کرد

اسما قربانزاده:  شب یلدا یا شب چله 
یکی از کهن ترین جشــن های ایرانی 
است که از میان غروب آفتاب 3۰ آذر) 
آخرین روز پاییز(آغاز و تا طلوع آفتاب 
اول دی ماه )نخســتین روز زمستان( 

ادامه می یابد. 
طبق سنن و رسوم خانواده های ایرانی 
در چنین شــبی معمولاً شامی فاخر 
همراه با تهیــه انواع میوه ها و رایج تر از 
همه هندوانــه و انار دور هم جمع می 
شــوند .در این جشن ســرو تنقلات، 
شــاهنامه خوانــی، قصه گویی بزرگان 
خانــواده و همچنین فالگیری با دیوان 

حافظ رایج است. 
اما امسال طبق گزارش میدانی خبرنگار 
صبح امروز به دلیل شــرایط ســخت 
اقتصادی، میهمانی و دورهمی به رسم 
کهن در میان مردم بسیار کمرنگ شده 
است. مردم برای تجلیل این شب نمی  
توانند هزینه ســنگین این مراســم و 
خرید میوه و آجیل و شــیرینی را تنها 

به میزبان بسپارند.
»مریم طوفانــی« در این خصوص می 
گوید: ما برای تجلیل این شــب سعی 
می کنیم در جایگاه مهمان ســهمی از 
پذیرایی را خودمــان به عهده بگیریم.

بطوریکه هر کدام از میهمانها بخشی از 

سفره یلدا را تقبل کرده و دور هم جمع 
می شویم.

»رضا حســینی« هم بیان می کند: در 
اکثر خانواده ها خبری از دورهمی نیست 
واین شــب را در خانــه و کنار خانواده 

جشن می گیرند. 
»زهرا اکبری« که خــود مادر عروس 
اســت و در تکاپوی مراســم شب چله 
دخترش اســت نیز عنــوان می کند: 
مراســم یلدای عروس و داماد که جز 
سنت های دیرینه است با متحمل شدن 
هزینه های گزاف برای فامیل عروس و 

داماد برگزار می شود.
او مــی گوید: با هزینه های ســنگین 
پذیرایی یلدایی همراه با کادوهای شب 
چله داماد واقعا خانواده کارگر و کارمند 

توان انجام مراسم آبرومندانه را ندارند.
وضعیت میوه

برای بررســی میدانی وضعیت قیمتها 
گــذری داریم به قیمت هــای اتحادیه 
میوه و شیرینی آجیل مشهد که تقریبا 

معقول به نظر می رسد.
میانگیــن هندوانه ســیاه درجه یک 
کیلویــی 15 هزار تومــان و درجه ۲ 
کیلویی 1۰ هزار تومان و ممتاز کیلویی 

۲۲ هزار تومان. 
پرتقال شــمال درجه یک کیلویی 1۸ 

هزار تومان و درجه دو کیلویی 11هزار 
تومان و ممتاز کیلویی ۲5 هزار تومان. 

نارنگی درجه 1 کیلویی 35 هزار تومان 
درجه ۲ کیلویی 1۲ هزار تومان و ممتاز 

کیلویی 5۰ هزار تومان. 
آنانــاس درجه 1، 135 هــزار تومان و 

ممتاز 1۶5 هزار تومان. 
انار درجه 1 کیلویــی 35 هزار تومان 
درجه ۲ کیلویی 15 هزار تومان و ممتاز 

55 هزار تومان. 
اما واقعیت این اســت که شما در بازار 
این قیمتها را روی میوه ها نمی بینید 
چنانکــه آنچه بعنوان کــف قیمت در 
بازار مشاهده می شود از قیمت ممتاز 

اتحادیه شروع می شود.
آجیل و ثبات قیمت!

طبق گفتــه رئیس اتحادیــه آجیل و 
خشکبار مشهد:امســال در بازار آجیل 
شــاهد ثبات قیمت ها هستیم و حتی 
در برخی اقلام مانند پســته نسبت به 
سال گذشته کاهش قیمت حداقل ۲۰ 

درصدی را داریم .
»علی رضا ارزانــی« در مورد محدوده 
قیمتی آجیل شــب یلدا در بازار بیان 
می کند :در حال حاضر قیمت هر کیلو 
آجیل شب یلدا که آجیل شیرین است 
و شامل انجیر، توت خشک و قیسی و 

بادام و پسته خام است در بازار از ۲5۰ 
هزار تومان تا ۸۰۰ هزار تومان است را 
شــاهدیم که ۸۰۰ هزار تومان قیمت 

آجیل فوق ممتاز است. 
شیرینی های معمولی

رئیس اتحادیه شیرینی فروشان مشهد 
نیز می گوید: شــیرینی کالای لوکس 
اســت و بر اســاس کیفیت هر قنادی 

قیمت شیرینی متفاوت است.
طبق اطلاعات اتحادیه شیرینی فروشان 
قیمت شــیرینی دانمارکی با کیفیت 
معمولی بین ۹۰ تا 11۰ هزار تومان و 
هر کیلو شیرینی تر معمولی بین ۹۰ تا 

14۰ هزار تومان است.
 »محمد فرزانی« مــی گوید :افزایش 
قیمتی برای شــیرینی نداریم و فروش 
نسبت به ســال گذشته به شدت افت 
کرده اســت. گویا مردم بعد از کرونا با 
برخی از رسم ها خداحافظی کرده اند از 
جمله شب یلدا که بازار ما کمرنگ شده 

و کارگاه ها هیچ اضافه کاری ندارند. 
در واقــع کرونــا بهانــه ای بــود برای 
خداحافظی مردم از بعضی مراســم و 
شانه خالی کردن از هزینه های گزافی 
کــه با توجه بــه درآمدهــای پایین و 
قیمت های ســر به فلک کشیده باید 

متحمل شوند.

خبر

صاد
اقت

تصمیم مهم شورای رقابت برای بازار خودرو
شــورای رقابت، قیمت ســه خودروی 

مونتاژی را اعلام کرد.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقــل از خبرآنلاین، شــورای رقابت در 
جلسه اخیر خود قیمت فیدلیتی پرستیژ 

تیپ یک و ۲ و خودروی رســپکت تیپ 
 ۲ را از محصــولات بهمن موتور را اعلام

کرد.
بر این اساس، قیمت فیدلیتی پرستیژ 5 
نفره یک میلیارد و 375 میلیون تومان، 

قیمت فیدلیتی پرستیژ هفت نفره یک 
میلیــارد و 37۸ میلیــون و ۹۰۰ هزار 
تومان و قیمت رســپکت تیــپ دو برابر 
 بــا ۹47 هزار و 7۰۰ تومان اعلام شــده 

است.
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مسئولین »هتل« و »فسیل« را دوست دارند که پز بدهند سینما رونق داردِ

مرگ سینمای متفکر!

کیــوان کثیریان معتقد اســت اکران 
فیلم »فســیل« در عمان اتفاق بسیار 
خوبی اســت و باعث گسترش تبادل با 
کشورهای دیگر می شود اما این ماجرا 
عملا یک ضربه بسیار محکم به سینمای 

روشنفکری است.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به 
نقل از خبرآنلاین؛ اولین تفاهم نامه ای که 
درفروردین14۰1 امضاء شــد، مربوط به 
همکاری سینمایی مشترک ایران وعمان 
بود. این تفاهم نامه همــکاری در زمینه 
تولید فیلم سینمایی مشترک »لوء لوء« 
)مروارید( میان فعالان سینمایی ایران و 
با حضور حمید العامری، رئیس انجمن 
سینمای عمان بسته شد. فعالان سینمایی 
بخش خصوصی ایران و عمان در قالب این 
تفاهم نامه موافقت کردند تا فاز اجرایی تولید 

این فیلم بلند داستانی را کلید بزنند.
دومین تفاهم نامــه همکاری مربوط به 
سینمای ایران و عراق مربوط به مرداد 
14۰1 می شــود. افزایش همکاری های 
دو کشور برای توسعه و پیشرفت حوزه 
ســینما، تبادل اطلاعات پژوهش ها و 
انتشار آثار مشترک، همکاری در تولید 
آثار سینمایی )با توجه ویژه به ساخت 
آثار کــودک و نوجوان(، آثار مســتند 
و کوتــاه، ارتقــای ســطح دانش فنی 
وتخصصی ازراه انجمن سینمای جوانان 
ایران، تســهیل در برگزاری هفته های 
فیلم، حضور ســینماگران دو کشور در 
جشنواره ها و سایر رویدادهای فرهنگی، 
تسهیل در تبادل و مشارکت نیروهای 
متخصص در پروژه های ســینمایی دو 
کشور از محورهای اصلی مورد توافق دو 

کشور بوده است.
31خرداد امســال تفاهم نامه همکاری 
سینمای ایران و روســیه امضا و اوایل 
آبان نیز نشست تخصصی برخط میان 
محمد خزاعی، رئیس سازمان سینمایی 
و آنتونیو کونتســوا، مدیرکل بین الملل 

وزارت فرهنگ روسیه برگزار شد.
البته ناگفته نمانــد که این تفاهمنامه 
بین ایران و کشــورهای دیگر از جمله 
تاجیکستان و ترکمنستان هم منعقد 
شــد و پیرو همین تفاهمنامه ها شب 
۲4 آذرماه »فسیل« پرفروش ترین فیلم 

ســینمای ایران، به عنوان اولین فیلم 
ایرانی در ســینمای سینه پلیس شهر 
مسقط با حضور جمعی از هم وطنان به 
نمایش درآمد که تمامی بلیت ها ظرف 
مدت سه روز فروخته شد. در این میان 
عده ای مخالف اکران فســیل به عنوان 
اولین همکاری ایــران با عمان بودند و 
عــده ای دیگر کاملا موافــق این ماجرا 
بودند، برای بررسی این ماجرا که چنین 
تصمیمی درست است یا خیر با کیوان 
کثیریان، منتقد ســینما به گفت وگو 

پرداختیم که در ادامه می خوانید.
* زمانی کــه ما می خواهیم با یک 
کشــور تعامل فرهنگی داشــته 
باشیم، آن چیزی را ارائه می کنیم 
که محبوب خودمان باشد، حالا شما 
فکر می کنید، این اتفاق خوبی است 
و »فســیل« انتخاب درستی برای 

چنین اتفاقی است؟
من این ماجرا را از این منظر می بینم که 
به هرحال تعامل فرهنگی با کشورهای 
دیگر به خصوص کشــورهای دیگر که 
احتمالا فرهنگشان به ما نزدیک تر باشد، 
اتفاق مثبتی است. به هرحال بازارهای 
جهانی فیلم بسترهای گسترده و مهمی 
برای تبادل های فرهنگی هستند که در 
بحث اقتصاد ســینما، تئاتر و تلویزیون 
اهمیت زیــادی دارند، ما در ســینما 
ضعف بسیار زیادی در این مورد داریم 
و فیلم های کمی از ما هســتند که در 
بازارهای جهانی حاضر شدند، آن فیلم ها 
هم معمــولا خــود پخش کننده ها به 

بازارهای جهانی ارائه دادند.
این تبادل ها فرصت های اقتصادی خوبی 
را برای ما فراهم می کنند، اما ما معمولا 

از این فرصت استفاده نمی کنیم و این 
ماجرا دلایل زیــادی دارد یکی از آن ها 
هم این اســت که ارتباط ما با بازارهای 
جهانی قطع است و اینگونه ما خود به 
خود یک بازار بســیار مهم را از دست 
می دهیــم. اگر موقعیتــی پیش بیاید 
که فیلم هــا در کشــورهای اطراف، یا 
کشورهای آسیایی به نمایش در بیایند، 
اتفاق بســیار خوبی است. شما بررسی 
کنید؛ متوجه می شوید جایگاه سینمای 
ایران در سینمای ترکیه و عراق و دیگر 
کشورها بسیار پایین است و هر حرکتی 

را می توان مثبت تلقی کرد.
گسترش این اتفاق در سینمای جهان 
سبب می شود انواع مختلفی از فیلم های 
سینمای ایران در کشورهای دیگر اکران 
شــوند و اگر این رویه امتداد پیدا کند، 
به این معنا نیســت که ما با یک فیلم 

به جهان معرفی خواهیم شــد، در هر 
صورت مهم این اســت که فیلم هایی 
با رویکردهای مختلــف و از طیف های 
مختلــف این اجازه و امکان را داشــته 
باشند که با بخش های دیگر سینمای 
دنیا در ارتباط باشند و حق اکران جهانی 
بگیرند. ما با یک فیلم نباید شــناخته 
شویم و »فسیل« هم فیلمی است که در 
کشور ما موفقیت های اقتصادی زیادی 
داشــته اســت واحتمالا در کشورهای 
دیگر هم بتواند موفقیت نسبی داشته 
باشــد ولی نکته ای که دوباره روی آن 
تاکید می کنم این اســت که این ماجرا 
در اختیار همه فیلمسازان باشد و اساسا 
درست نیست که دولت سیطره خود را 

روی این ماجرا اعمال کند.
* با این اتفاق پول سازندگان نیز باز 

می گردد؟
فیلم به عنوان کالای فرهنگی می تواند 
چندیــن برابــر هزینه تولیــد خود را 
بازگرداند و البته تبدیل به یک صنعت 
سودآور شود که در تمام دنیا وجود دارد. 
با این توضیح فیلم ها در کشــور ما و با 
همین اقتصاد ورشکسته هم می توانند 
ســودآور باشند به شرط آنکه راه به آن 

طرف مرزها باز باشد.
* فکر نمی کنید اگر فسیل به عنوان 
اولین فیلم برای تبادل فرهنگی در 
عمان اکران شود، باقی فیلمسازها 
هم ترغیب می شوند که این سبک 
از فیلمســازی را دنبال کنند، تا 
اثرشان هم فروش داشته باشد و هم 
دیده شود و این ماجرا به نوعی نقطه 
شروع مرگ فیلم های روشنفکری و 

دیگر قالب هاست؟
به هرحــال این اتفــاق رخ می دهد به 
همین دلیل هم گفتم که دست باید باز 
باشــد، همین الان هم در رفتاری که با 
فیلم ها می شود، این اتفاق رخ داده است، 
مثلا اگر شما فیلمی مانند »خورشید آن 
ماه« بسازید با سر به زمین می خوردید 
در عوض اگر »هتل« و »فسیل«بسازید، 
مخاطب میلیونی خواهید داشت و این 
طبیعی است که شــما به عنوان یک 
فیلمساز آینده فیلمسازیتان را در گرو 
این می بینید که آثار اینگونه بسازید و 
به سینمای متفکر پشت کنید؛ عملا در 
حال حاضر سینمای متفکر و اندیشه ورز 
ما در حال مرگ است برای اینکه ساخت 
این فیلم ها برای سرمایه گذار صرف مالی 

ندارد و کسی سمت آن نمی رود.
* یعنی آن ســبک از فیلم ها بازار 

ندارند؟
بازار دارد اما مسئولین فیلم هایی مثل 
»هتل« و »فسیل« را دوست دارند که 
پز بدهند سینماها رونق دارند. اگر این ها 
از ســینما گرفته شود دیگر چه چیزی 
باقی می ماند؟ محتوا کجاست؟ در حال 
حاضر عدد و رقم غالب شده بر هنر بودن 
سینما، ضمن اینکه زمانی سینما تبدیل 
می شود که شــما همه انواع فیلم  را در 
آن اکران کنید نه اینکه همه فیلم ها از 

یک نوع باشد.

شما فیلمی مانند »خورشید آن ماه« بسازید با سر به زمین 
می خوردید در عوض اگر »هتل« و »فسیل«بسازید، مخاطب میلیونی 

خواهید داشت و این طبیعی است که شما به عنوان یک فیلمساز 
آینده فیلمسازیتان را در گرو این می بینید که آثار اینگونه بسازید و 
به سینمای متفکر پشت کنید؛ عملا در حال حاضر سینمای متفکر 
و اندیشه ورز ما در حال مرگ است برای اینکه ساخت این فیلم ها 

برای سرمایه گذار صرف مالی ندارد و کسی سمت آن نمی رود

,,

یلدا طلیعه زمستان است
هنگامه طاهری:  یلدا همیشه طعم عشق می دهد،طعم دور همی 

های فامیلی و هیجانهای سرخ از دیدارهای دسته جمعی .
یلدا ریز می نشیند روی سفره، نگین های قرمز می شود روی انار 
و شور و شیرین می شود در آجیل و شیرینی . یلدا خاطره سبز از 
سرخی هندوانه است که قاچ های دلش لم می دهد توی دیس تا 

با خنکای خود جگر سوزی زمستان را از جان ما بستاند.
یلدا شــاعرانگی حافظ است از شاخه نبات که برای ما تفعل های 

عاشقانه می شود
ما مفتخریم به دلبرانگی یلدا در عصر دل مردگی ، در عصر جنگ 

و ستیز ، در عصر خشم و انتقام .
مفتخریم به حضور یلدا که دختر شور است و مهر، که قسم خورده 
همواره پاییز رنگارنگ را به سپیدی زمستان گره بزند و راهی شان 

کند تا سرسبزی بهار .
با ما بیایید تا یلدا را تورق کنیم: می گویند یلدا فقط یک دقیقه دراز 
تر از سایر شبهای سال است اما همان یک دقیقه قرنهاست توانسته 
هر ساله ایرانیان را تا پای میهمانی های چند ساعته بکشاند ،دلهای 
آزرده را صفا بدهد و میــان دیدارهای پر هیاهوی اقوام، آرامش ، 

دوستی و مودت طولانی ایجاد کند و این قدرت یلداست.
این سالها حتی آجیل و شیرینی و میوه گران قیمت هم نتوانسته 
دور همی های یلدایی را در هاله ای از دوری و تکیدگی پنهان کند 

که یلدا از جان مردم این سرزمین است.
ابوریحان بیرونی در کتاب قانون مسعودی آورده است: »اولین روز از 
دی ماه را خرم روز یا خُره روز می نامند. خور روز یعنی روز خورشید؛ 
روز تولد خورشید که شکســت ناپذیر است. این روز منتسب به 

اهورامــزدا اســت و یکی از 
روزهای چهارگانه جشن های 
دیگان )هم نام شــدن روز و 

ماه( است.«
شناسان  باستان  از  بسیاری 
هفت هزار سال پیش را برای 
تاریخ شب یلدا مطرح کرده 
اند که همچنان به شــکل 

سنتی دیرینه باقی مانده  است.
فلسفه دورهمی های یلدایی این است که مردم تا سپیده دم با انواع 
و اقسام برنامه های مفرح در کنار یکدیگر شبی دراز را به خوشی 
سپری کنند تا تاریکی و سردی و اندوه غیبت خورشید روحشان 
را تضعیف نکرده و با روشنی آسمان به رختخواب رفته به راحتی 

استراحت کنند. لذا از غروب 3۰ آذر تا طلوع یک دی یلدا ست.
تورم و نابرابری ثروت در سالهای اخیر جشن یلدا را برای خیلی ها 

یا کم رنگ کرده و یا حذف.
نگاهی به آجیل بین ۲۸۰ تا ۸۰۰ هزار تومانی،انار 35 هزار تومانی 
و هندوانــه کیلویی 15 هــزار تومان به اضافه شــیرینی حداقل 
کیلویی۹۰ هزارتومان جایی برای مراسمی در شان یلدا نمی گذارد 
و این زمانی   شرایط را سخت تر می کند که بزرگتر خانواده باشی 
و مجبور به پذیرای کلی میهمان یا خانواده عروس باشــی و ملزم 

به برگزاری مراسم.
اما اغلب مردم راه بــرون رفت از بحران را آموخته اند . این روزها 
حتی یلدا هم تیمی برگزار می شود. چنانکه دور همی خانوادگی 
در منزل بزرگتر خانواده یا یکی از اقوام شکل می گیرد و میهمانها 
هر یک تامین بخشی از خوراکی های یلدا را به عهده می گیرند. 
اینگونه هم از جشن یلدا بی نصیب نماندند هم فشار اقتصادی بر 

یک نفر تحمیل نشدست.
اما امان از برگزاری مجلس شب چله عروس که وضعیت خانواده 
جوابگوی ریخت و پاشها نیست. چنانکه با یک حساب سرانگشتی 
برای هر چهار نفر به طور متوســط حــدود ۹۰۰ هزار تومان باید 
هزینه شــود. این هزینه که صرفا برای پذیرایی بدون شام است را 
اضافــه کنید به خرید کادوهای دو طرف که راهی نمی گذارد جز 

حذف میهمانها .
شرایط به همین منوال ادامه یابد بیم آن می رود، این سنت زیبا 

آنقدر کم رنگ شود که به ورطه فراموشی سپرده گردد.
همه اینها را گفتیم این را هم بگوییم که قیمت بازار شگفت آورتر 
از قیمت اعلام شده توسط اتحادیه هاست.گویی اتحادیه ها برای 
خودشان قیمت می دهند و بازاریها به نرخ خودشان می فروشند.

این وسط مردم نقره داغ می شوند.
با این همه اگر دور هم جمع شدید گوشی هایتان را کنار بگذارید ، 
سخنهایتان را شیرین کنید،حافظ بخوانید و دمی از فکر و خیالهای 
منفی پرهیز کنید که معلوم نیست یلدای دیگر کدام مان باز هم 
بتوانیم از حضور در کنار خانواده و خویشان بهره ببریم .یادمان باشد 

عمر کوتاه است. یلدایتان دلنشین...

یادداشت

هنر
گ و 

رهن
ف

توران مهرزاد درگذشت
توران مهرزاد، بازیگر پیشکســوت، دوبلور و 

گوینده رادیو در ۹3 سالگی از دنیا رفت. 
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، شهین نجف زاده از نزدیکان این هنرمند 
با تایید این خبر گفت کــه توران مهرزاد از 
روز گذشته )دوشــنبه، ۲7 آذرماه( به دلیل 

تنگی نفس در بیمارستان بستری شده بود. 
نجف زاده همچنین گفت: از یکشــنبه شب 
)۲۶ آذر ( خانم مهزاد دچار افت اکســیژن 
و تنگی نفس شــدند و از دیــروز صبح در 
بیمارستان و در آی سی یو تحت نظر بودند 
اما حدود ســاعت ۲1 شــب )سه شنبه ۲۸ 

آذرماه( از دنیا رفتند. توران مهرزاد متولد سال 
13۰۹ در تهران و خواهر ایران بزرگمهر بود. 
او از دهــه ۲۰ فعالیت های هنری خود را در 
تئاتر آغاز کرد و بعدها در کنار تئاتر، بازی در 
نمایش های رادیویی، دوبله، بازیگری در سینما 

و گویندگی در رادیو را دنبال کرد.
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حضور رییس بسیج رســانه خراسان رضوی در تحریریه 
روزنامه صبح امروز

تشویق خبرنگاران به مشارکت در 
جشنواره ابوذر

رییس بسیج رسانه خراسان 
رضوی با حضــور در جمع 
روزنامه  تحریریــه  اعضای 
صبح امروز جوانب جشنواره 

ابوذر را تشریح کرد.
مهدی شــاد ضمن تشویق 
خبرنگاران برای مشارکت در 
این جشنواره از تلاش تیم 

اجرایی تشــکر و اظهار کرد:تلاش مان این است که در جشنواره 
امسال نسبت به سال قبل از نظر کمی و کیفی حرکت رو به جلو 

داشته باشیم .
شاد خاطر نشان کرد:هدفمان از برگزاری جشنواره معطوف کردن 

توجه ها به یک نقطه کانونی است.
او بیان داشت: همبستگی تحریریه صبح امروز با کار جمعی بسیار 
ارزشمند است و با اینکه عده ای موضوع اقتصاد فرهنگ را مغموم 
مــی دانند، باقی ماندن تــان روی ریل  موفقیت  مرهون همین 

همدلی است.
فاطمه ســهامی در همین خصوص عنوان کرد: ما نمی خواهیم 
جشنواره فقط رقابتی باشد لذا برای مشارکت و هم افزایی بیشتر بر 
آن شدیم دیداری با اصحاب تمام رسانه های مشهد داشته باشیم.

او درباره هیات داوران نیز اظهار داشت: تلاش کردیم هیات داوران 
را بــه گونه ای ترتیب دهیم تــا از لحاظ فرم نگاه بتوانند در کنار 
هم داوری کنند و در ترکیب آنها از ظرفیت های استانی نیز بهره 

بردیم.
سهامی نیز هدف از برگزاری جشنواره را دست یافتن به مشکلات 

مشهد در سطح کلان  عنوان کرد.

انتخابات خانه مطبوعات خراسان 
رضوی به حد نصاب نرسید

رییس گروه رسانه و تبلیغات 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
رضوی  خراســان  اسلامی 
گفت: انتخابات دیروز خانه 
مطبوعات استان مانند 13 
استان دیگر کشــور که به 
حال  در  همزمــان  صورت 

برگزاری بود به حد نصاب نرسید.
محسن سمیع روز گذشته در گفت و گو با خبرنگار ایرنا در مشهد 
افزود:انتخابات هیات مدیره و بازرسان خانه مطبوعات و رسانه های 
خراسان رضوی دیروز ۲۸ آذرماه به صورت الکترونیک و با حضور 
هیات رئیســه مجمع عمومی خانه برگزار شد که زمان برگزاری 
رســمی آن از ســاعت 1۰ تا 1۲ ظهر بود و مدت برگزاری آن تا 

ساعت 13 و 15 دقیقه تمدید شد.
وی ادامه داد: در زمان رای گیری 41۲ نفر حق رای داشتند که از 
این تعداد تنها 1۹۶ نفر معادل 4۸ درصد رای خود را ثبت کردند 
و تعــداد رای های ثبت شــده به بیــش از 5۰ درصد از کل رای 

دهندگان نرسید.
رییس گروه رســانه و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خراســان رضوی گفت:انتخابات خانه مطبوعات و رســانه های 
خراسان رضوی سه هفته بعد دوباره برگزار می شود و طبق روال 
قبلی، فراخوان این انتخابات منتشر شده است و نامزدها می توانند 
برای ثبت نام اقدام کنند و پس از ثبت نام نامزدها و اعلام نتیجه 

بررسی آنان، مهلتی برای اعتراض داده خواهد شد.
سمیع افزود: لازم است اعضای خانه مطبوعات در مهلت باقیمانده 
تا برگزاری انتخابات به پروفایل خود در ســامانه خانه مطبوعات 
مراجعه و مواردی که در اساســنامه ذکر شــده است را لحاظ و 

اطلاعات و مدارک خود را براساس آن روزآمد کنند.
وی ادامه داد:طی ســه هفته باقیمانده تا آغــاز برگزاری دومین 
انتخابات خانه مطبوعات خراسان رضوی این اداره کل برای پالایش 
اعضا اعم از نوع رسانه، مدارک و فعالیت مطبوعاتی آنان اقدام می 

کند.
سمیع اضافه کرد: در انتخابات دیروز هیات مدیره و بازرسان خانه 
مطبوعات و رسانه های خراسان رضوی گزارش یک ساله عملکرد 
هیات مدیره فعلی خانه مطبوعات استان در نشست مجمع ارایه 
شد و بازرســان خانه مطبوعات استان گزارش یک ساله را تایید 

کردند.

رییس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی خراسان رضوی  اعلام کرد:

حذف مهندسان انتخابات شورای ائتلاف
رییس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
اسلامی خراسان رضوی گفت: جریاناتی 
که به دنبال مهندسی کردن این شورا 
مانند انتخابات شــورای شهر گذشته 
بودند را در آســتانه انتخابات پیش رو 

حذف کردیم.
به گزارش ایرنا حمیــد رضا ترقی روز 
چهارشــنبه در نشست خبری تشریح 
نیروهای  ائتلاف  شــورای  فرآیندهای 
انقلاب اســلامی خراســان رضوی در 
انتخابات مجلس شورای اسلامی افزود: 
با هر حزبی که بخواهد ســهم خواهی 
کند و درون سیســتم شورای ائتلاف، 
سازمانی برای مهندســی نتایج ایجاد 
کند و شورای ائتلاف را به سمت نامزد 

خاصی سوق بدهد برخورد می کنیم
وی ادامه داد: برای پرهیز از مشکل ذکر 
شده، بخشی نظارتی در شورای ائتلاف 
ایجاد کردیم کــه در همه بخش های 
شورای ائتلاف و کمیته ها نظارت می 
کند تا در صورت بروز مشکل یاد شده 

واکنش نشان دهد.
ایــن فعال سیاســی اصولگــرا گفت: 
مکانیزمــی که در کمیتــه تطبیق در 
انتخابات شوراهای شهر و روستا داشتیم 
در انتخابات مجلس تغییر می کند به 
خصوص این که تعداد 13 نماینده در 
شهرستانها توسط کمیته ها و شوراهای 
ائتلاف شهرستانی بررسی و تعیین می 
شوند لذا فعالیت شــوراهای ائتلاف از 

حالت انحصار خارج می شود.
ترقــی افــزود: هم اکنــون 35 حزب 
و تشــکل اصولگرای اســتان خراسان 
رضوی در این ائتلاف همراه هســتند 
و بــه صورت مســتمر در کمیته های 
زیرمجموعه حضــور دارند. وی ضمن 
استقبال از حضور همه جریانات اصولگرا 
در شــورای ائتلاف اضافه کرد: در این 
دوره از انتخابات حرکت شورای ائتلاف 
بدون تاثیر پذیری از عوامل بیرونی طرح 

ریزی شده است.

رقابت درون گفتمانی درون شــورای 
ائتلاف خراسان رضوی را حذف کردیم

رییس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
اسلامی خراسان رضوی تاکید کرد: در 
گذشته رقابت درون گفتمانی در شورای 
ائتلاف منجر به بروز برخی مشکلات و 
اختلافات شد، در این دوره عوامل این 
رقابت درون گفتمانی را حذف کردیم و 
این بار اجازه نخواهیم داد درون شورای 
ائتلاف حرکات شــبهه مهندسی برای 
تاثیر گذاری بر نتیجه تصمیم گیری ها 

صورت بگیرد.
ترقی ضمن تاکیــد بر جوان گرایی در 
فرایندهای سیاسی و تصدی مسولیتها 
توســط نیروهای جوان افزود: شورای 
شهر کنونی مشهد نتیجه جوان گرایی و 
تخصص گرایی بوده  است، لازمه فرصت 
دادن به جوانان ممکن است مشکلاتی 
نیز ایجاد کند البته باید متذکر شــد 
شورای شهر مشهد عملکرد خوبی در 

بخش پاسخگویی داشته است.
وی اظهار کرد: در این دوره از انتخابات، 
نامزدهــا در قالب حدود 4۰ شــاخص 

اصلی بررســی خواهند شــد و پیگیر 
تطبیق این شــاخص ها با نمایندگان 

انتخابی در شورای ائتلاف هستیم.
رییس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
اســلامی خراسان رضوی همچنین در 
خصوص مشــارکت مردم در انتخابات 
گفــت: انتظــار می رود رســانه ها در 
طول مدت فعالیتهای انتخاباتی، زمینه 
مشارکت بیشــتر مردم در انتخابات را 
فراهم کنند تا شاهد حماسه دیگری در 

خراسان رضوی باشیم.
ترقی افزود: متاسفانه مطابق پیمایشها 
هنوز حــدود 5۰ درصــد جمعیت در 
برخی شهرســتانهای خراسان رضوی 
هنــوز نمی دانند در ســال جاری قرار 
اســت انتخاباتی برگزار شود، این یافته 
ها اهمیت تلاش برای اطلاع رسانی در 
خصوص برگزاری این کارزار سیاســی 

مهم را دوچندان کرده است.
جــاری  فراینــد  در  داد:  ادامــه  وی 
ســیزدهمین دوره انتخابــات مجلس 
شورای اسلامی حدود هزار نفر از اصلاح 
طلبان در سطح کشور ثبت نام کرده اند 

و اکنون نیز در فرایند این کارزار سیاسی 
حضــور دارند که ســه برابــر ظرفیت 
مجلس است لذا مشارکت خوبی در این 

خصوص شاهد هستیم.
بر اساس اعلام ستاد انتخابات خراسان 
رضوی، از مجموع هزار و 744 داوطلب 
ثبت نام شــده برای دوازدهمین دوره 
انتخابات مجلس شــورای اســلامی، 
۶4 درصد معادل هــزار و 1۲3 نفر در 
این استان توســط هیات های اجرایی 

انتخابات تایید صلاحیت شدند.
خراســان رضوی در قالــب 1۲ حوزه 
انتخابیه 1۸ نماینده در مجلس شورای 
اســلامی دارد که پنج نفــر مربوط به 
حوزه انتخابیه مشهد و کلات هستند، 
همچنین ۶ نماینده نیز از این استان در 

مجلس خبرگان رهبری حضور دارند.
دوازدهمیــن دوره انتخابــات مجلس 
شــورای اســلامی و ششــمین دوره 
انتخابــات مجلس خبــرگان رهبری 
یازدهم اسفند امسال در کشور برگزار 
و تبلیغات این انتخابات از دوم اسفندماه 

امسال جاری آغاز خواهد شد.

ان
راس

خ

خـــبر

معاون زیارت و گردشگری شهرداری مشهد:
ثبت ملی روز مشهد در تقویم کشور کاری زمان بر است

معاون زیارت و گردشــگری شهرداری 
مشــهد گفت: 1۰ دی مــاه روز ملی 
مشهد در شورای اسلامی شهر تصویب 
شده و سپس در شورای فرهنگی استان 
مــورد تایید قرار گرفته اســت، اما کار 
تایید کشوری آن زمان بر است و به این 

سرعت انجام نمی شود.
جلیل بامشکی در گفت وگو با ایسنا در 
خصوص جزئیات بررســی 15۰ نامزد 
دریافت نشان مشــهد الرضا)ع(، اظهار 
کرد: طبق آیین نامه مصوب شــورای 
اسلامی شــهر در خصوص اهداء نشان 
مشهدالرضا)ع( ۸ کارگروه تشکیل شد 
که هــر کار گــروه در حوزه تخصصی 
خود اقدام به شناسایی افرادی که حائز 

دریافت این نشان باشند کرده است.
وی اضافه کــرد: این نامزدها می توانند 
افراد یا موسسه ها، تشکل ها و نهادهای 
مردم نهاد باشند که خدمتی شایسته 
بــرای مشــهد انجــام داده انــد، طی 
فرآیندهایی شناســایی شدند و سپس 
از میان افرادی که شناســایی شــدند 
کارگروه ها حداقل ۸ و حداکثر 1۶ نفر 
را معرفی می کنند که منتهی به معرفی 

15۰ نامزد شده است.
معاون زیارت و گردشــگری شهرداری 
مشــهد تصریح کرد: ایــن 15۰ نامزد 
در کمیســیون تطبیق مورد بررســی 
قرار می گیرند و اگــر با آن ویژگی ها و 
شــاخصه هایی که در آیین نامه وجود 
دارد، تطابق داشته باشد مورد پذیرش 
قرار می گیرند. یکی از این ملاک ها این 
بود که فرد باید در قید حیات باشــد و 

برخی از کارگروه هــا افرادی را معرفی 
کردنــد که فوت کرده بودند و آن ها در 

کمیسیون تطبیق حذف می شوند.
وی عنــوان کرد: پس از بررســی های 
کمیسیون تطبیق، نامزدها مورد داوری 
قــرار می گیرند و هیــات داوران مجاز 
هستند یک نفر را که حائز این ویژگی ها 
باشــد به عنوان دریافت کننده نشــان 
مشــهد الرضا)ع( و تــا 7 نفر دیگر نیز 
به عنوان دیپلم افتخار مشخص کنند. 
این نتایج به شورای راهبردی تحویل و 
در صورتی که تایید کند نشان مشهد 
الرضا)ع( و دیپلم افتخــار به این افراد 

اعطاء می شود.
بامشکی خاطرنشان کرد: کارگروه ها با 
موضوعاتی ماننــد »علمی و فناوری«، 
»فرهنگی و هنری؛ چهره های فرهنگی 
و هنری یا تشکل ها و مکان هایی که در 
این حوزه فعالیت تخصصی می کنند«، 
»ایثــار،  »ورزشــی«،  »اجتماعــی«، 
شــهادت و مقاومت«، »زائر و زیارت«، 
»اقتصادی و سرمایه گذاری«، »محیط 
زیست شهری« است که کارگروه های 
اجتماعــی، ورزش و علمــی و فناوری 

نامزدهای بیشتری را معرفی کرده اند.
وی در پاســخ به این پرسش مبنی بر 

اینکه چرا 1۰ دی ماه، روز مشــهد در 
تقویم ملی ثبت نشده است، بیان کرد: 
1۰ دی ماه روز ملی مشهد در شورای 
اسلامی شهر تصویب شده و سپس در 
شورای فرهنگی استان مورد تایید قرار 
گرفته اســت. اما کار تایید کشوری آن 
زمان بر اســت و به این ســرعت انجام 

نمی شود.
معاون زیارت و گردشــگری شهرداری 
طــی  کــرد:  خاطرنشــان  مشــهد 
پیگیری هایی که در زمینه ثبت این روز 
در تقویم صورت گرفته مطرح کردند که 
روزی را به عنوان »خراسان« نامگذاری 
کنیم، در صورتی که این موضوع از نظر 
ما منافاتی با هم ندارد. مشهد با توجه 
به جایگاه ملی و بین المللی این قابلیت 
را دارد کــه روزی اختصاصی را به نام 

»مشهد« نامگذاری کرد.
وی گفت: با توجه به اینکه در شــورای 
فرهنگ عمومی استان به نام روز مشهد 
مصوبه داریم و 1۰ دی ماه روزی است که 
قیام مردم در این روز اتفاق افتاده را گرامی 
می داریم و برنامه هایی را تدارک دیدیم و 
اگر به صورت ملی هم تصویب شود بهتر 
است، اگرنه که در سطح شهر برای این 
روز برنامه هایی در نظر گرفته شده است.

بامشــکی بیان کرد: به مناســبت روز 
مشــهد بنا داریم از اول تا 1۰ دی ماه 
برنامه های فرهنگی، هنری و ادبی که در 
سطح شهر وجود دارد با تخفیف برای 
زائران و مجاوران عرضه کنیم و آن ها به 
نوعی مهمان مشهد هستند و می توانند 

از این تخفیفات استفاده کنند.
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مسئولان هیچ راهکار مشخصی برای رفع معضل قطع برق و گاز صنایع ندارند؛

ناترازی انرژی، تهدیدی جدی برای معیشت قشر کارگر 
عامل  مدیر    : اشــرافیان  میثاق 
ماشین ســازی  صنعتــی  شــهرک 
ناترازی  از  فناوری های برتر مشــهد 
انرژی در واحد های صنعتی به شکل 
قطع برق در تابســتان و قطع گاز در 
زمستان بحران های ناشی از آن خبر 
داد و گفت: مســئولان برای رفع این 
بحران هیچ برنامه مشــخصی ندارند 
و ایــن موضوع معیشــت کارگران را 
تحت تاثیر قرار خواهد داد ، کارگران 
می گویند برق منازل ما را قطع بکنید 

اما برق کارخانه ها را نه 
سال گذشــته بود که تمام مفسران 
پیش بینی زمســتانی ســخت برای 
کشورهای اروپایی را داشتند اما انگار 
این موضوع بیشتر از اروپا گریبانگیر 
کشور خودمان شد و بخصوص بخش 
صنعت را بسیار تحت تاثیر آثار زیان 
بار خود قرار داد ، یخبندان و کاهش 
۲۰ درجه زیر صفر دمای هوای شهر 
مشهد در زمستان سال گذشته ضربه 
نهایــی را بر پیکره تمــام واحدهای 
صنعتی این شــهر وارد آورد و برای 
چند روز هم برق و هم گاز واحدهای 
صنعتی قطع شــد و خســارت های 
عدیــده ای چــه در بخــش خرابی 
تجهیزات و چه در حوزه تعطیل شدن 
خــط تولید و عقب افتادگی در عمل 
به تعهدات به مشتریان و جریمه های 
ناشــی از آن بر پیکره صنعت استان 
وارد شــد ، از همین رو بر آن شدیم 
با توجه فرا رســیدن فصل سرما پای 
سخنان و دغدغه های اهالی این حوزه 
بنشــینیم ، آنچه در ادامه می خوانید 
شرح دل نگرانی  های فردی است که 
در این زمینه مو سپید کرده است و 
زخم های  شــدن  عمیق تر  دلهره دار 
صنعت استان و از بین رفتن معیشت 
کارگرانی اســت که با بســته شدن 
درب هر کارخانه و متوقف شدن هر 
خط تولید بیم بیــکاری آنها می رود. 
محمد خوشحال مدیر عامل شهرک 
فناوری های  ماشین ســازی  صنعتی 
برتر مشهد درد و  دل بسیاری در باب 
صنعت استان دارد اما ناترازی انرژی 
و بی برنامه گی مسئولان در این رابطه 
مهم ترین و اصلی ترین ترین دغدغه او 
و بسیاری از صاحبان صنایع مشهد را 
شکل می دهد که در این گفتگو به آن 

پرداخته ایم.
* ناترازی انرژی چه صدماتی بر 
واحدهای صنعتی مشــهد وارد 

کرده است؟
از سال 13۹۹ بود که قطع برق برای 
واحدهای صنعتی استان کلید خورد، 
اما در استان خراسان رضوی متاسفانه 
تقریبــا هــر روز در طول تابســتان 
شــاهد قطع برق بودیم تــا اینکه با 
پیگیری هایی که انجام شد و با ورود 
دستگاه قضایی قرار شد تنها هفته ای 
یک روز صنایع قطع برق داشته باشند 
، امــا این قطع برق صدمات متعدد و 
هزینه های گزافــی را به بخش های 
مختلــف صنایــع تحمیل کــرد و 
متاسفانه از همان سال 13۹۹ تا هم 
اکنون هیچ ارگان و نهادی نتوانسته 
اســت در این خصوص بــه برآوردی 
دقیــق از کل میزان خســارت وارد 

شــده در اثر قطع برق به بخش ها و 
حوزه های مختلف صنعت استان برسد 
در واقع دامنه خسارت های وارد شده 
بسیار وســیع است و گمان نمی کنم 
بشــود به طور دقیق آن را محاسبه 
کرد اما تمام کارشناسان متفق القول 
اذعان دارند این رقم بســیار درشت 
و سنگین اســت زیرا یک بخشی از 
خسارات شامل خرابی و از کار افتادن 
ابزار و ماشین آلات صنایع در اثر قطع 
برق اســت و بخش دیگر خســارات 
شامل فاسد شدن و از بین رفتن مواد 
برای تولید محصولاتشان است  لازم 
که به مجموع این دو باید  خســارت 
ناشــی از عقب ماندگی که در عمل 
به قراردادهای فروش برای واحدهای 
صنعتی در پــی قطع برق و تعطیلی 
خط تولید و جریمه های ناشی از آن را 
هم اضافه کرد. حال آنکه طبق قانون 
شرکت برق و گاز موظف هستند در 
صورت خســارت پیش آمده به علت 
قطــع برق یا گاز خســارت آن واحد 
صنعتی را جبران کند اما تاکنون هیچ 
اقدامی در این رابطه انجام نشده است.
* از دیدگاه شما مهم ترین تبعات 
سو ناشــی از ناترازی انرژی چه 

مواردی است؟
  بر طبق ماده ۲5 قانون بهبود مستمر 
فضای کسب و کار تاکید شده است 
که آخرین اولویت در هنگام قطع گاز 
و برق باید واحدهای صنعتی  باشند 
اما الان درســت بر عکس این قانون 
دارد عمل می شــود .مســئولان باید 
بداننــد تبعات قطع بــرق و گاز تنها 
به ضرر و زیان و آســیب به وســایل 
و تجهیزات صنعتی و فاســد شــدن 
و یا خراب شــدن مــواد اولیه برای 
تولید محصول و عقــب افتادگی در 
قراردادهــای فــروش و جریمه های 
ناشــی از آن تنها گریبان گیر بخش 
صنعت نیست بلکه در کنار صنعت ، 

سفره و سبد معیشت کارگرانی که در 
این واحدها نیز مشغول به کار هستند 
را نیز تحت تاثیر آسیب های خود قرار 
خواهد داد و این بسیار دردناک است 
،مگر مشترکین برق خانگی ما را کدام 
قشر ها تشکیل می دهند ، بسیاری از 
آنها همین کارگرانی هســتند که در 
شــهرک های صنعتی استان مشغول 
به کار هســتند و خواهان قطع برق 
منزلشــان هســتند اما نمی خواهند 
برق کارخانه ای که در آنجا مشــغول 
به کار هســتند قطع شود ، من واحد 
صنعتی داشــتم کــه کارگرانش به 
خاطر بیکاری ناشــی از قطع برق  به 
مدیرعامــل کارخانــه مراجعه کرده  
بودند  و مدیرعامل شــان آنها را نزد 
من فرســتاده بود ، تمام آن کارگران 
به اتفــاق می گفتند، برق منازل ما را 
قطع کنید اما برق کارخانه و ســایر 
واحدهــای صنعتــی را قطع نکنید 
چــون رزق و روزی فرزندان ما از کار 
در اینجا تامین می شــود. نمونه هایی 
از این دســت در شهرک صنعتی ما 
بسیار است وقتی خود کارگر می گوید 
برق خانه مرا قطع کنید اما برق واحد 
صنعتی را نه یعنی چه ، باید توجیه و 
تفسیر این حرف و خواهش کارگران 
را از آقایان متولی امر ســوال بپرسید 
تا مگر پی به عمق ماجرا ببرند که با 
هر بار قطع برق و گاز امنیت جامعه 
به خطر می افتد و معیشــت خانواده 

کارگران دچار بحران می  شود .
* چه پیشــنهاداتی از ســمت 
این معضل  رفع  مسئولان جهت 

داده شده است؟
راهکارهــای موقتــی و مقطعــی را 
پیشنهاد می کنند ، مانند اینکه دیزل 
ژنراتور بگیریــد و برق خود را تامین 
کنید یا نیروگاه های تولید برق زیر ۲5 
یا 1۰۰ مگا وات احداث کنید در پاسخ 
باید بگوییم اولا ایــن قبیل اقدامات 

برای واحدهای صنعتی توجیه  اصلا 
اقتصادی ندارد و فقط نقش مســکن 
را دارد .بــه طور مثــال به واحدهای 
صنعتی اعلام می کنند ،بیائید سوخت 
دوم تحویــل بگیرید ،دریافت همین 
ســوخت دوم یک روند فرسایشی و 
طولانی برای صاحبــان صنایع دارد 
و استفاده از این سوخت یک پروسه 
مجزا را در بر می گیرد ، دیزل ژنراتور 
گرفتیم که در مواقع قطع برق از آن 
استفاده کنیم حال برای استفاده از آن 
به ما ابلاغ شده در یک سامانه ثبت نام 
کنیم تا در صف دریافت سوخت دوم 
برای راه اندازی دیزل ژنراتور باشیم و 
باز باید در چرخه هفت خان رستم قرار 
بگیریم و چند ارگان درخواست ما را 
در سامانه تایید کنند تا بالاخره این 
درخواست به شرکت پخش فرآورده 
های نفتی برسد و در نهایت شرکت 
پخش فرآورده نفتی کارشناسان خود 
را به واحدهای صنعتی بفرستد تا آنها 
بررســی کنند، آیا مخازن و جانمایی 
آنها شــرایط مناســب دارد یا خیر و 
بعــد از اخذ تایید نهایی از شــرکت 
نفت بالاخره بعد از گذران یک سیکل 
چند ماهه وقت گیر ســوخت دوم به 
دست واحد صنعتی می رسد .این در 
حالی اســت که بسیاری از واحدهای 
صنعتی شرایط و مکان مناسب برای 
نگهداری سوخت دوم را اصلا ندارند 
و جالب است برای شما عنوان کنیم 
که در پیشــنهادی که شــرکت گاز 
به واحدهای صنعتــی داده مبنی بر 
جانمایی مخازن lpg واضح است که 
این شــرکت می خواهد از خود رفع 
مسئولیت کند ، زیرا کار گذاری این 
مخازن از شــرایط نگهداری سوخت 
دوم هم پیچیده تر اســت و پروســه 
کارگذاری این مخــازن خود به یک 
خط تولید نیــاز دارد و به نظر بنده 
بــرای این طرح هیــچ مطالعه و کار 

کارشناسی انجام نشده است و شرکت 
گاز بدون در نظر گرفتن شــرایط و 
امکانات واحد های صنعتی این طرح را 
به عنوان یک راه حل موقت پیشنهاد 

داده است .
* پیشــنهاد واحدهای صنعتی 
یا کمتر  این معضــل  برای رفع 
گاز  و  بــرق  قطع  تبعات  کردن 

چیست؟
پیشــنهاد ما این اســت که از سال 
۹۹ کــه قطع برق واحدهای صنعتی 
در اولویت قرار گرفــت، وزارت نیرو 
نامه داد که این قضیه چهار ســال به 
طول می انجامد تا مــا بتوانیم از این 
بحران ناترازی انرژی عبور کنیم ، زیرا 
حدود 1۲ سال است که ما در تامین 
افزایش  زیر ســاخت های لازم برای 
بهره بــرداری از برق و گاز هیچ کاری 
انجام نداده ایم اما هم اکنون 4 ســال 
از آن تاریخ می گــذرد و هیچ اتفاقی 
اساســی برای برون رفــت از بحران 
انرژی که واحدهای صنعتی  ناترازی 
ما با آن دست به گریبان هستند رخ 
نداده اســت و علاوه بر اینکه وزارت 
نیرو و شرکت گاز هیچ برنامه ای برای 
افزایش زیر ســاخت ها و نیروگاه های 
خود ندارند، فرسودگی خطوط انتقال 
برق و گاز و از طرف دیگر اضافه شدن 
واحد های صنعتی جدید در این چهار 
ســال باعث افزایــش تقاضای انرژی 
نســبت به چهار سال قبل شده و در 
نتیجه با شرایط وخیم تر و پیچیده تری 
هــم اینک مواجه هســتیم و این دو 
وزارتخانه به جای اینکه چاره اندیشی 
اساسی در این خصوص داشته باشند 
،مدام راه حل های مقطعی نامناســب 
ارائــه می دهند و تــوپ را در میدان 

واحد صنعتی می اندازند.
* پیش بینی شــما از شــرایط 

موجود چیست؟
متاســفانه دو وزارت نیــرو و نفــت 

هیچ برنامه برای توســعه شبکه زیر 
ســاخت های خود ندارند و هر ساله 
ایــن بخش صنعت اســت که چوب 
این بی برنامه گی را از طریق ناترازی 
انرژی در تابستان به شکل قطعی برق 
و در زمستان با قطع گاز باید بخورد 
، از جمله پیشــنهاداتی که مسئولان 
به ما می دهند سرمایه گذاری بخش 
صنعــت در حوزه گاز و برق اســت 
باید در جواب آنها گفت مگر وظیفه 
صنعتگــر تولید برق و گاز اســت؟! 
پس وظایف ذاتــی و تعهدات قانونی 
ایــن دو وزارتخانه چه می شــود؟! بر 
اســاس ماده 54 قانون احکام توسعه 
کشــور واحدهای خدمات رسان اعم 
از آب و بــرق و گاز و تلفن موظف و 
مکلف هســتند که این خدمات را تا 
دم درب هر واحد صنعتی برسانند.اما 
هم اکنون هر کدام به نحو مختلفی از 
زیر با انجام وظیفه خود شــانه خالی 

می کنند
احداث نیــروگاه خــودش یک کار 
تخصصی است مگر من صنعتگر این 
تخصص را دارم ، تولید انرژی برق در 
حوزه تخصصی وزارت نیرو اســت و 
وظیفه ذاتی این نهاد اســت و انتظار 
بسیار غیر منطقی است که از بخش 
صنعت توقع ســاخت نیروگاه داشته 

باشند.
ما تا ســال گذشــته قطع برق را در 
تابســتان و قطع گاز را در زمســتان 
داشتیم اما در زمستان سال پیش با 
شــدت گرفتن سرما شاهد آن بودیم 
که در طول ۲۰ روز به طور همزمان 
برق و گاز صنایع با هم قطع شده بود ، 
هر سال که می گذرد مشکلات بخش 
صنعت در زمینه تامین انرژی وخیم تر 
می شود و فکر و چاره ای باید برای این 

وضعیت داشته باشند.
کلام آخر...

کلام آخر من این اســت که در این 
رابطه تمام مســئولان ذیربط قبل از 
آنکه خیلی دیر شود و ما بخش بزرگی 
از صنعت و در پی آن سهم عمده ای 
از اشتغال و تولید سرمایه مملکت را از 
دست بدهیم پای کار بیایند و میدانی 
عمل کنند ، این که فلان مسئول در 
اتاقش پشــت میز بنشیند و سخنی 
بگوید که خالی از عمل باشد نه تنها 
هیچ دردی از صنعت را دوا نمی  کند 
بلکه هر روز اوضاع وخیم تر هم خواهد 
شد ، ما از مسئولان درخواست داریم، 
در تصمیم گیــری  های خــود نظر 
واحدهــای صنعتی را هم بخواهند تا 
بــا همفکری یکدیگر به راه حل های 
اساسی برســیم و لازم است یادآوری 
شــود، ضربه نهایی این بی برنامه گی 
مســئولان در تامین انرژی مورد نیاز 
صنایع را مردم خواهنــد خورد زیرا 
ناترازی در تامین انرژی باعث افزایش 
هزینه تمام شــده تولید کالا است و 
در نهایت این مصرف کننده و مردم 
عادی هســتند که بخش عمده این 

افزایش قیمت را باید بپردازند.
تورم کنونی جامعه مستقیم به همین 
قضیه باز می گردد و مقصر عمده تورم 
خود بخش دولتی است که کار اصولی 

و مطالعاتی شده انجام  نمی دهد .

اعلام زمان پرداخت معوقات رتبه بندی معلمان
معــاون وزارت آمــوزش و پــرورش از 
پرداخت حقوق آذرماه معلمان به همراه 
معوقات رتبه بنــدی خبر داد. به گزارش 
روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، 
آخرین مرحلــه اعتراضــات رتبه بندی 
معلمان در حال انجام اســت و تقریباً به 

تمام اعتراضات معلمان از سوی آموزش 
و پرورش پاســخ داده شده است، با این 
حال روز گذشته خبری در فضای مجازی 
منتشــر شــد که از عدم واریز معوقات 
رتبه بندی معلمان با حقوق آذرماه خبر 
مــی داد، در همین ارتباط علی فرهادی؛ 

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت 
آموزش و پرورش ضمن رد این شایعات 
گفــت: با وجــود محدودیــت در منابع 
با دســتور معــاون اول رئیس جمهور و 
همکاری سازمان برنامه و بودجه حقوق 

آذرماه معلمان بسته شد.
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احسان موحدیان : مذاکرات صلح ارمنستان 
و آذربایجان به وضعیتی رســیده اســت که 
آذربایجــان از ارمنســتان ضمانت هایی می 
خواهد که در آینده از این کشور انتقام نخواهد 

گرفت. 
اما منظــور آذربایجــان از کلمــه »انتقام« 

چیست؟
اول از همــه، هدف دولت علیف به دســت 
آوردن تضمین هایی اســت که بر اساس آن 
طــرف ارمنی نتواند به طور عملیاتی )چه در 
حال حاضــر و چه در میان مــدت( توان و 
ادعای بازگرداندن اجزای از دست رفته نظامی 

و دولتی جمهوری ارمنستان را داشته باشد.
باکو می داند که ارامنه هرگز با از دست رفتن 
سرزمین های مســتقل ارمنستان، پاکسازی 
قومی ارمنی ها، مهاجرت اجباری ســاکنان 
آرتساخ و تصرف آن توسط باکو کنار نمی آیند.

برای رفع ایــن نگرانی باکو می خواهد موارد 
زیر را به عنوان تضمین عدم امکان »انتقام« 
از طرف ارمنســتان بدســت آورد و در سند 

احتمالی صلح بگنجاند:

1.  موافقت مکتوب و اسنادی با تصرف تمام 
آرتساخ و انتقال اراضی تحت حاکمیت فعلی 

جمهوری ارمنستان به قلمروی دولت باکو.
۲.  کنترل حاکمیــت جاده های بین ایالتی 
لجســتیکی کلیدی کــه ارمنســتان را به 
گرجســتان و ایران متصل مــی کند. بدین 
منظور اشــغال روســتاهای تیگراناشــن در 
نزدیکی نخجوان و روستاهای منطقه تاووش 

در نزدیکی گرجستان در دستور کار است.
3.  کاهش شــدید تعداد کارکنان نیروهای 
مسلح ارمنســتان و تضمین حق باکو برای 
کنترل نامگذاری و کمیت تسلیحات و تعداد 

نیروهای مسلح ارمنستان.
4.  اســکان اتباع باکو در مناطق و شهرهای 
کلیدی ارمنستان توسط دولت علیف به تعداد 

صدها هزار نفر و بیشتر.
5.  تســهیل کنترل دوجانبــه ترکیه و باکو 
بر جنوب ارمنســتان با به رسمیت شناختن 
اسمی تمامیت ارضی ارمنستان یا به اصطلاح 
»کریــدور زنگزور«. امــا در عین حال دولت 
ارمنستان حق اعمال حاکمیت بر این کریدور 

را نخواهد داشت تا در نهایت جنوب ارمنستان 
از این کشور جدا شود .

۶.  تغییر قانون اساســی و اعلامیه استقلال 
ارمنستان با حذف متون مربوط به جمهوری 
آرتساخ، نسل کشی ارامنه در سال 1۹15 در 
امپراتوری عثمانی، اصطلاح ارمنستان غربی، 
تغییر نشان ارمنســتان با حذف نماد هویت 
ارمنی یعنی کــوه آرارات. این در واقع بهای 
صلحی است که باکو از ارمنستان می خواهد.

ممکن اســت در »پیمان صلح« فرضی بین 
ارمنســتان و آذربایجان، موارد فوق در قالب 
پروتکل های محرمانه ارائه شود و مبهم ترین 
نســخه توافق به صورت عمومی ارائه شود، 
بدون اشــاره به اینکه مقامات ارمنستان در 

واقع چه چیزی را با باکو امضا کرده اند.
از همیــن رو جمهوری اســلامی ایران باید 
هشــیاری خود در قبال این مذاکرات صلح 
را به حداکثر برســاند و مفاد توافق احتمالی 
را دریافت و بررســی کند تا از تحمیل مفاد 
نامناســب به خصوص بنــد ۲ و 5 به ایروان 

جلوگیری شود.

یک عضو حزب اعتدال و توسعه تاکید می کند: تا نتایج تایید صلاحیت ها از سوی هیات های 
نظارت مشخص نشود، نمی توان تصمیم بعدی را گرفت که لیست مستقل داده شود یا ائتلافی.

به گزارش خبرآنلاین، انتخابات مجلس دوازدهم نزدیک است و چشم اصلاح طلبان و اعتدالیون 
به شورای نگهبان دوخته شده تا ببیند کدام کاندیدا از فیلتر این نهاد نظارتی عبور می کند. در این 
میان، محمدباقر نوبخت، دبیرکل حزب اعتدال و توسعه در گفتگویی با فارس، با اشاره به انتخابات 
مجلس دوازدهم و احتمال ائتلاف بین اعتدالیون و اصلاح طلبان بیان کرده بود؛»ما سرنوشت 
مجلس آتی را فقط در انتخابات شهر تهران و حوزه انتخاباتی تهران نمی بینیم، این افراد 3۰ نفر 
هستند اما تعداد زیادی در اقصی نقاط کشور وجود دارند. ما با هر جریان دیگری مثل جریان 
اصلاح طلبان معتدل می توانیم روی استان های دیگر و حوزه های متعدد یک تشکیک مساعی 
بکنیم ولی تا اینجا واقعیت را به شما بگویم هیچ توافقی با هیچ یک از این دو مجموعه صورت 

نگرفته است.«
لیست 1۶ نفره روحانی برای انتخابات مجلس خبرگان به روایت نوبخت /اتاق فکری بین اصلاح 

طلبان، اصولگرایان و اعتدالیون تشکیل نشده است
کواکبیان: خاتمی نمی خواهد در انتخابات فعال باشد

فردی که الان سمتی در مجلس دارد، گفت مشارکت 5 درصدی هم بس است!
جواد هروی، سخنگوی حزب اعتدال و توسعه 
هم در گفتگو با خبرگزاری خبرآنلاین تاکید 
کرده بود؛»اگر فضا فراهم شود، حزب اعتدال و 

توسعه در انتخابات فعال است«
بعد از تایید صلاحیت ها درباره لیست 

دهی تصمیم خواهیم گرفت
در همین راستا، رمضانعلی سبحانی فر، عضو 

حزب اعتدال و توســعه، درباره برنامه ریزی این حزب بــرای انتخابات پیش رو به خبرگزاری 
خبرآنلاین، گفت: دوستان ما اعتقاد داشتند که در انتخابات ثبت نام کرده و حضوری فعال داشته 
باشند. طبیعتا در مرحله اول ثبت نام برای انتخابات انجام شد. مقام معظم رهبری هم بر مشارکت 
حداکثری، ایجاد رقابت و امنیت و سلامت انتخابات تاکید داشتند، در همین راستا ما دوستان خود 

را به ثبت نام در انتخابات تشویق کردیم تا انتخابات پرشوری داشته باشیم.
وی تاکید کرد: اما نکته ی بعدی این است که ما منتظر نتایج هیئت های نظارت هستیم تا ببینیم 
چه تعدادی از افراد را که داخل حزب و نزدیک به حزب هســتند را تایید می کند، آیا می توان 
لیســت ارائه کرد یا خیر و این از مباحثی است که بعد از تایید صلاحیت ها درباره آن تصمیم 

خواهیم گرفت.
اتاق فکر میانه روها تشکیل نشده است

این نماینده ســابق مجلس با اشاره به ریزنی این حزب با چهره ها و عقلای سیاسی مثل علی 
لاریجانی، سیدحسن خمینی و سیدمحمد خاتمی گفت: تا نتایج تایید صلاحیت ها مشخص 
نشود، نمی توان تصمیم بعدی را گرفت که لیست مستقل داده شود یا لیست ائتلافی، یا رایزی 

صورت گیرد، بعد از اعلام نتایج این تصمیمات گرفته می شود.
وی درباره گمانه زنی های اخیر رسانه های اصولگرا مبنی بر تشکیل اتاق فکر میانه روها نیز، تاکید 

کرد: خیر اتاق فکری تشکیل نشده است. 

اعتدالیون؛ منتظر چراغ سبز شورای نگهبان برای ارائه لیست 

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضــوع ماده 3 قانــون و مــاده 13 آئین نامه قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای شماره 
14۰۲۶۰3۰۶۰1۲۰1۲7۲3 کلاســه ۶53-14۰۲ هیــات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کاشــمر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
رضا نیازی به شناسنامه شماره ۹۶3 کد ملی 57۲۹۲5۹۸3۲ فرزند محمد علی 
در ششــدانگ یکباب ساختمان به مســاحت  ۸5/۲1 متر مربع  ، پلاک ثبتی 
13۶4 اصلی واقع در خراســان رضوی بخش یک شهر حوزه ثبت ملک کاشمر 
خریداری از مالک رسمی وقف اولادی ورثه بی بی اقدس خادم مسجدی محرز 
گردیده اســت .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشند می توانند ازتاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 
مالکیت صادر خواهد شــد . تاریخ انتشار نوبت اول: 14۰۲/۹/3۰. تاریخ انتشار 
نوبت دوم: 14۰۲/1۰/15 م.الف 7۹۶                                                  

  احمد جهانگیر- رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر 

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضــوع ماده 3 قانــون و مــاده 13 آئین نامه قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای شماره 
14۰۲۶۰3۰۶۰1۲۰117۹7 کلاســه 1۰۶5-14۰۲ هیات اول موضوع قانون 

تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کاشــمر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم 
مریم زارع زاده کسرینه به شناسنامه شماره 1۸۹۹7 کد ملی ۰۹۰۰1۸74۸4 
صادره کاشمر فرزند ذبیح الله در ششدانگ یک  قطعه زمین مزروعی به مساحت  
۶۶۹۲/75  متــر مربع  ، پلاک ثبتی  ۲3 فرعی از 7۰ اصلی واقع در خراســان 
رضوی بخش  ۲ حوزه ثبت ملک کاشــمر خریداری از مالک رســمی مالکیت 
مشــاعی متقاضی محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند ازتاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید 
، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض ، دادخواســت خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند .بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد . تاریخ انتشار نوبت اول: 
14۰۲/۹/15. تاریخ انتشار نوبت دوم: 14۰۲/۹/3۰ م.الف77۹                                                  
  احمد جهانگیر- رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر 

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضــوع ماده 3 قانــون و مــاده 13 آئین نامه قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد سند رســمی .برابر رای شماره 
14۰۲۶۰3۰۶۰۰۶۰۰۸35۸ هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر 
در واحــد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریــه تصرفات  مالکانه و بلامعارض 
متقاضی آقای امید حیرانی تربتی فرزند ابراهیم به شماره شناسنامه 445  صادره 
از تربت حیدریه در یکباب ســاختمان به مساحت 134/۸5 متر مربع قسمتی 
از پلاکـ  ۲11 فرعی از اراضی رباط علیا پلاک یک اصلی دهســتان اربعه واقع 
در خراسان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری از مالک 
رســمی ابراهیم حیرانی تربتی محرز گردیده اســت لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص 

نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.تاریخ انتشار نوبت 

اول: 14۰۲/۹/14. تاریخ انتشار نوبت دوم: 14۰۲/۹/3۰ م.الف451
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/4آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی

نظر به دستور مواد 1و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مصوب 13۹۰/۰۹/۲۰ و برابر رای شماره 14۰۲۶۰3۰۶۲71۰۰3۸4۶ 
مورخــه 14۰۲/۰۹/۰1 هیات موضوع ماده یک قانون مذکور تصرفات متقاضی 
آقا خانم علی جلالی راد نسبت به شش دانگ اعیان یک باب منزل به مساحت 
۹1/۰5 متر مربع قسمتی از پلاک شماره - یک فرعی از ۲3۹- اصلی واقع بخش 
۹ مشــهد خریداری از غلامرضا حسینی تائید گردیده است. لذا به موجب ماده 
3 قانون  تعین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی 
و  ماده 13 آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق 
روزنامه محلی و کثیر الانتشار ودر شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق 
تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود 
را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که در 
این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتیکه 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواســت به 
دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می 
نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.م.الف 7۸۲۰ 

تاریخ انتشار نوبت اول 14۰۲/۰۹/3۰ تاریخ انتشار نوبت دوم : 14۰۲/1۰/1۶
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درگاه پرداخت امن


